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 «مهرداد كاظمى» خواننده:
نمى دانستم

 شيميايى شده ام

 عضو هيئت رئيسه كميسيون اجتماعى مجلس:
آمار كمپ هاى غير مجاز 

نگران كننده است

در مراسم سالانه جوايز فيفا
«رونالدو» دوباره «مسى» را 

مغلوب كرد

وكالت بلاعزل بهتر است يا 
سند  قطعي؟

* قسمت اول
عباس خسروى/ كارشناس ارشد حقوق:  دير 
زماني اســت كه تنظيم ســند «وكالت بلاعزل» به 
جاي تنظيم «ســند قطعي» در جامعه ما به صورت 
يك عرف قابل قبول در معاملات روزانه مردم درآمده 
است. تشــريفات قانوني طولاني، هزينه هاي بالا يا 
وجود موانعــي مثل در رهن بودن مــورد معامله يا 
نبود ســند قابل انتقال، موجب شده است كه مردم 
از ســاده ترين ابزارهاى حقوقي كــه همان «وكالت 

بلاعزل» است به جاي معامله قطعي استفاده كنند.
اما آيا وكالت بلاعزل، منافع خريدار را تأمين مى كند؟ 
بگذاريد ابتدا ببينيم ماهيت وكالت در حقوق ايران 
به چه معنى اســت. به موجب قانون مدني، وكالت 
عقدي است كه به موجب آن يكي از طرفين (موكل) 
طرف ديگر (وكيل) را براي انجــام امري نايب خود 
قرار مى دهد كه خودش نيز توان و صلاحيت انجام 

آن را دارد.
بنابراين وقتي شما معامله اي را به جاي تنظيم سند 
قطعي، با تنظيم وكالت بلاعزل قبول كرده ايد در واقع 
اين خطر را پذيرفته ايد كه تا زماني كه سند قطعي 
تنظيم نكرده ايد اولين مــوكل و يا در صورت وجود 
چند وكيل قبل از شما، هر يك از نفرات قبلي موجود 
در عقد وكالت، ممكن است هر لحظه با سوءاستفاده 
از اختيارات ابتدايي خود و اخذ المثني از سند اوليه 
و وكالت نامه هاي تنظيمــي، اقدام به انتقال قطعي 
مورد معامله به نام خود و يا شخص ديگري بكنند و 

خسارات جبران ناپذيرى به شما وارد شود.
عوامل ديگري نيــز در معاملاتي كه به روش وكالت 
بلاعزل انجام داده ايد، منافع شما را تهديد مي كنند. 
وكالت حتي اگر بلاعزل باشد با حدوث فوت يا جنون 
هر كدام از طرفين وكالت (مــوكل يا وكيل ) باطل 
مي شــود و بخصوص اكنون كه دفاتر اسناد رسمي 
به صورت آنلاين از وضعيت حيات و ممات مراجعه 
كنندگان مطلع هستند، به محض فوت موكل، شما 
امكان تنظيم هيچ گونه سند بعدي حتي به صورت 
تفويض وكالت را نيز نداريد و در واقع در اين صورت 
شما درگير پروسه ســنگين رضايت گرفتن از ورثه 
موكلتان و اخذ وكالت از آنان و همچنين پيگيري هاي 
طولاني براى دريافت گواهي انحصار وراثت و واريز 
ماليات بر ارث خواهيد شــد كه براي مدت طولاني، 

وقت و انرژي شما را خواهد سوزاند.
تازه اين در صورتي است كه ورثه موكل، در دسترس 
باشــند و رضايت بدهند و دوباره به نام شما وكالت 
تنظيم كنند. در غير اين صورت شما بايد با مراجعه 
به مراجع قضايي و طرح دعوي الزام به تنظيم سند 
قطعي عليــه ورثه موكل، و طــي مراحل پيچيده و 
طولاني قضايي، ورثه را ملزم به مراجعه به دفتر اسناد 

رسمي براى امضاى سند كنيد.
اما در صورتــي كه مجبور به قبــول معامله وكالتي 
شــديم، چگونه منافع خود را تضمين كنيم؟ پاسخ 
اين پرسش مهم را در نوبت بعدى اين ستون خواهيد 

خواند.

حقوقى
سلامتبازار همراه

زندگى: مدير برنامه سلامت گوش و شــنوايى وزارت بهداشت با اشاره به دلايل 
ايجاد وزوز گوش گفت: بر اساس برخى تحقيقات مشخص شده است كه بيش از 20 
درصد جمعيت پايتخت دچار مشكل «وزوز گوش» هستند. دكتر سعيد محموديان 
به شيوع بالاى مشكل وزوز گوش اشاره كرد و افزود: استرس، آلودگى هاى صوتى، 
جنگ تحميلى، مصرف برخى داروها و ابتلا به برخى بيمارى ها مى تواند سبب بروز 
اين مشكل شود. استاديار دانشگاه علوم پزشكى ايران اضافه كرد: وزوز گوش باعث 
منفك شدن فرد از جامعه شده و بخشى از درمان هاى نامناسب نيز به مشكلات فرد 
دامن مى زند. محموديان درباره عوامل ايجاد كننده وزوز گوش گفت: كم شنوايى، 

قرار گرفتن در معرض صداهاى بلند، انسداد گوش خارجى بر اثر جرم گوش، تغيير در هدايت صوتى استخوانچه هاى گوش، بيمارى 
منيير، اختلالات مفصل گيجگاهى ـ فكى، التهاب پرده صماخ و مخاط گوش ميانى از عوامل ايجاد كننده وزوز گوش است. وى تأكيد 

كرد: مصرف بى رويه و خودسرانه داروها نيز از مهمترين عوامل ايجاد كننده وزوز گوش است.

 20 درصد تهرانى ها مشكل وزوز گوش دارند
 

زوميت: با افزايش 19 درصدى فروش گوشى هاى هوشمند هواوى، اين شركت 
بالاتر از اپل در رتبه دوم پرفروش ترين هاى جهان قرار گرفت. هواوى اعلام كرد كه 
فروش گوشى هاى اين شركت در پايان ماه نهم سال جارى ميلادى به بيش از صد 
ميليون دستگاه رسيده است كه اين ميزان نسبت به تاريخ مشابه در سال گذشته، 
19 درصد رشد نشان مى دهد. مديرعامل گروه تجارى هواوى، اذعان داشت كه 
اين رشــد باعث افزايش بيش از 30 درصدى درآمد عملياتى هواوى از ماه ژانويه 
تا سپتامبر شده است. فروش هواوى در فروشگاه هاى جهان نسبت به بازه زمانى 
مشابه در سال گذشته افزايشى 19 درصدى داشته است. به گفته يو چنگ دانگ، 

هواوى براى گسترش فعاليت هاى خود در بازار جهانى و ارتقاى ذهنيت كاربران نسبت به برند خود، ارائه گوشى هاى ميان رده و بسيار 
پيشرفته را در دستور كار دارد. نمودارها نشان مى دهند كه هواوى موفق شده در ماه هاى ژوئن و جولاى با پشت سر گذاشتن اپل، در 
رده دوم بزرگترين شركت هاى سازنده موبايل از لحاظ تصاحب سهم بازار قرار گيرد. هواوى در بازار چين همچنان رتبه اول را دارد.

 هواوى، اپل را پشت سر گذاشت!

 زندگى/ عباسعلى سپاهى 
يونســى   نان از جمله مواد 
غذايى اســت كه روزانه و به 
طور مرتب در ســفره مــا ايرانى ها حضور 
دارد. اما با اين همه به نظر مى رسد ما آن 
گونه كه بايد و شــايد در انتخاب اين ماده 
مهم غذايى دقت نمى كنيــم و نمى دانيم 
نــان تا چه اندازه مى تواند در ســلامت ما 

تأثيرگذار باشد.
براى بررســى ايــن موضوع، ســراغ دكتر 
محمدرضا خواجه، پژوهشــگر و كارشناس 
نان و بنيانگذار نان هاى سبوس دار اصفهان 
رفتيم. او طراح پروژه بهينه ســازى نان هاى 
سنتى كشــور و همكار ســازمان بهداشت 
جهانــى در اجراى پروژه غذاى ســالم براى 

جامعه سالم است.
  * مشــترى با ديدن يك نان چگونه 

مى تواند به كيفيت نسبى آن پى ببرد؟
** اول اينكه بايد تــاول هايى كوچك و زيبا 
روى نان ديده شــود؛ البته ممكن است اين 
تاول ها درشت هم باشند اما به قول معروف 
هر گردى گردو نيست و هميشه اين تاول ها 
نشانه كيفيت نان نيست چون يا نشانه تخمير 
خوب هســتند و يا عدم تخمير خوب. معيار 
بعدى نان خوب اين اســت كه پوك باشد و 
برش پذير باشد و البته يك نشانه هم كه بعد 
از خريد مشخص مى شود لقمه پذيرى خوب 
نان است. رخ زرد مايل به طلايى هم مى تواند 
نشــانه ديگرى براى يك نان خوب باشــد و 

نداشتن رخ سفيد.
* بر خلاف تصورِ بعضى از مردم كه فكر 
مى كنند نانى كه رنگ آن سفيد است 

خوب است؟

** بله! مــا بايد بدانيم نان هر چه ســفيد تر 
باشد، به معنى اين است كه تهى سازى شده و 

ارزش غذايى كمترى دارد.
* علت اينكه برخى نان ها رخِ تيره اى 

دارند چيست؟
** برخــى نانواهــا ســبوس مصنوعى به 
خمير خودشــان تزريق مى كنند و يا اينكه 
چانه خمير را روى ســبوس پهن مى كنند. 
در توضيح بيشــتر بايد بگويم ما دو نوع نان 
سبوســى دارم؛ يك نوع نان ســبوس دار و 
ديگرى نان ســبوس مال و مــا مخالف نان 
ســبوس مال هســتيم كه طى آن نان را در 
سبوس غلت بدهيم. متأسفانه در نانوايى هاى 
سنگك هم باب شده است يك مشت سبوس 
روى نان مى زنند و اسمش را مى گذارند نان 

سبوس دار.
* در بحث آردها ما مى شــنويم آرد 7 
درصد يا 15 درصد و يا عددهاى ديگر؛ 

اين به چه معناست؟
** در كشــور چهار نوع آرد توزيع مى شود. 
7،12،15 و بتازگى 18 درصد. آرد 7 درصد 
كامل و سبوس دار اســت،12 درصد كمى 
سفيدتر اســت و براى نان تافتون ماشينى 
و تنورى كاربــرد دارد، آرد 18 درصد و 15 
درصد هم براى پخت نــان فانتزى و بربرى 
اســت و البته از 20 بــه بالا هــم داريم كه 
مخصوص كيك و كلوچه و شــيرينى است. 
از نظر علمى آرد 7 درصد آرد كامل اســت و 
هر چه اين درصد بالاتر برود يعنى تهى سازى 
شده از آهن، كلسيم، فسفر، روى و... در كشور 

ما اكنون متأســفانه 99 درصد نانوايى هاى 
تهــران و 90 درصد نانوايى هاى شــهرهاى 
بزرگ و شهرستان ها دچار فاجعه اى شده اند 

كه همان استفاده از آرد 15 درصد است.
* وقتى نانوايى از آرد كامل يا همان 7 
درصد استفاده مى كند چه تأثيرى بر 

سلامت مشترى دارد؟
** اول اينكــه ويتامين و امــلاح مورد نظر 
بدن تأمين مى شود. دوم فيبر مورد نياز بدن 
كه روزانه 30 گرم اســت تأمين مى شود كه 
15 گرم از راه خوردن ميوه و ســبزيجات و 
حبوبات است و 15 گرم ديگر از راه خوردن 
نان ســبوس دار يا نان بــا آرد 7 درصد ولى 
گزارشى كه سازمان بهداشت داده اين است 
كه ايرانى ها به جاى اينكــه روزانه 30 گرم 

فيبر مصرف كنند كمتــر از 10 گرم فيبر به 
بدن خود مى رسانند و علت هم مصرف آرد 
و نان سفيد اســت و نكته سوم كه خيلى هم 
مهم است اين است كه از ابتلا به بيماريهاى 
غيرواگير مانند چاقى، ســكته، ديابت، فشار 
و چربى خون پيشــگيرى مى كند. فراموش 
نكنيم طبق آمار از هر پنج ايرانى يك نفر به 
يكى از اين بيمارى هاى غيرواگير مبتلاست. 
بيش از 10 درصــد ايرانى ها به ديابت مبتلا 
هستند، بيش از 20 درصد فشار خون دارند و 
آمارهاى نگران كننده ديگرى هم وجود دارد. 
در اين بين نان ســبوس دار با آرد 7 درصد 
مى تواند به رفع برخى معضلات ســلامت ما 

كمك كند.
* يك بحــث در پخت نــان هم بحث 

استفاده از جوش شيرين است.
** بله؛ وجــود لكه هــاى زرد روى نان و يا 
توى نان يكــى از علايم اســتفاده از جوش 
شيرين است؛ البته من در جايى مثل مشهد 
ديده ام كــه برخى نانوايى ها براى پوشــش 
اين ضعف از زرد چوبه اســتفاده مى كنند و 
از نظر پژوهشــكده غله اين ايراد دارد. خطر 
ديگرى كه در برخى از نانوايى هاى كشــور 
ديده مى شود استفاده از روغن است كه بستر 
لازم را براى بيمارى هاى قلبى و عروقى فراهم 
مى آورد و اين پرسش مطرح است كه روغن 
در يك نانوايى ســنتى چه كاربردى دارد؟ 
بايد به جاى استفاده از روغن از مخمر كافى 
استفاده شــود و خمير هم استراحت كافى 

داشته باشد.
* به نظر شما در بين نان ها در حال حاضر 

كدام نان بهتر از بقيه است؟
** الان از نان هايى كه در كشور داريم شامل 

بربرى، تافتون، لواش، ســنگك و فانتزى،  تا 
ديروز مى توانســتيم روى نان سنگك قسم 
بخوريم، اما الان ســنگك يكــى از بدترين 
نان هاى ايران شده است، چون از آرد سفيد 
15 درصد و 18 درصد ســبوس گيرى شده 
پخت مى شود كه همرديف نان لواش است و 
به نظرم مردم نان بربرى استفاده كنند بهتر 

است تا نان سنگك.
* با نان هاى كپك زده و مانده در سفره ها 
چه بايد كرد؟ برخى مى گويند بايد دور 
ريخته شــوند و در اين زمينه فيلمى 
هم در فضاى مجازى دســت به دست 

مى شود. شما چه نظرى داريد؟
** بله؛ من هم آن فيلم را ديدم. در آن فيلم 
خيلى محتاطانه حــرف زده اند كه مى گويد 
همه نان هايى كه مى مانــد، دور بريزيم. اگر 
نان ما كپك مى زند به علت قصور ما به عنوان 
مصرف كننده و نانوا بــه عنوان توليد كننده 
است و اگر كپك ندارد نعمت خداست و نبايد 
دور ريخته شود. بايد به جاى اين توصيه روى 
اين موضوع كار كنيم كه اولاً نان را به اندازه 
نياز بخريم و اصولى هم توليد كنيم؛ سپس 
بايد بدانيم كــه اگر نانى در ســفره ما ماند، 
چگونه آن را خشــك و نگهدارى كنيم كه 
كپك نزند تا اســرافى هم اتفاق نيفتد. مردم 
بايد بدانند كه نان وقتى كپك مى زند توليد 
سم آفلاتوكســين مى كند كه باعث بيمارى 
ســرطان مى شــود. اما اگر نان را به درستى 
خشك كنيم اين مشــكل هم از بين مى رود 
و خطرى سلامت جامعه را تهديد نمى كند؛ 
پس بايد به اين موضوع فكر كنيم كه به جاى 
پاك كردن صورت مســئله براى آن راه حل 

درستى پيدا كنيم.

طراح پروژه نان هاى سنتى كشور در گفت وگو با قدس:

همه آنچه بايد درباره نانِ خوب بدانيد
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کوتاه و خواندنی

 ایبنا: علی کرم همدانی، سرپرست »دانشنامه تهران بزرگ«، معتقد است که این 
دانشنامه یک پروژه ملی است که باید مورد حمایت ملی باشد و از سوی مسئولان 
فرهنگی کشــور به ویژه متولیان فرهنگی شهر تهران و در رأس آن شهرداری و 
شورای شهر مورد حمایت قرار گیرد که این امر متأسفانه تاکنون چندان محقق 
نشده است. وی گفت: در برهه ای شورای شهر بودجه ای را برای دانشنامه تهران 
تصویب کرد ولی به دلیل برخی نگرش های حزبی و سیاسی گفتند که این امر 

ربطی به شورای شهر ندارد.

»دانشنامه تهران بزرگ« حمایت ملی می خواهد 

مهر: قائم مقام نمایشــگاه کتاب تهران با اشــاره به گفت و گوی وزیر ارشــاد و 
شــهردار تهران با هدف رفع نواقص شهرآفتاب و آماده سازی آن برای میزبانی از 
این نمایشگاه، شروط برپایی نمایشگاه در این مجموعه را بیان کرد. امیرمسعود 
شهرام نیا گفت: وزیر ارشاد مصمم است که اگر شهر آفتاب کاملاً مهیای میزبانی 
از نمایشگاه کتاب تهران نشد و از حیث زیرساختی امکان افزودن مکان های جدید 
به این مجموعه فراهم نگردید، مکان جایگزین برای برگزاری دوره آتی نمایشگاه 

کتاب اعلام و معرفی شود. 

گفت و گوی وزیر و شهردار درباره شهر آفتاب 

ایســنا: دکتر غلامی، وزیر پیشــنهادی علوم، با تأکید بر اینکه به هیچ عنوان 
موافق دانشــجویان شهریه پرداز و پولی نیستم، گفت: با توجه به ظرفیت بالای 
دانشــگاه های دولتی امکان تحصیل دانشجویان در این مراکز وجود دارد. اما به 
دلیل اینکه ممکن است ظرفیت برخی رشته ها در این مراکز تکمیل شده باشد 
یا دانشــجویی بخواهد در محل زندگی خود تحصیل کند یا اینکه ممکن است 
دانشجویی به دانشــگاه های غیردولتی تمایل داشته باشد، دانشگاه های دولتی 

اصراری برای دریافت شهریه از دانشجویان ندارند.

موافق دانشجوی پولی نیستم 

یک مقام مسئول خبر داد 

صندلی های خالی 360 مؤسسه غیرانتفاعی

 فرهنگ/ زهره کهندل   نایب رئیس اتحادیه دانشگاه ها و مؤسسات آموزش عالی غیردولتی گفت: پس از 
انتخاب وزیر علوم، قرار است که جلسه مشترکی با معاون اول رئیس جمهور داشته باشیم تا مشکلات و مسائل 
مؤسســات غیرانتفاعی را بیان کنیم. دکتر حسین طیرانی در جلسه رؤسای دانشگاه ها و مؤسسات آموزش 
عالی غیر دولتی  منطقه 9 کشور  گفت: در حال حاضر 360 مؤسسه غیرانتفاعی در سراسر کشور فعال است که بسیاری از 
آن ها با مشکل کمبود دانشجو مواجه هستند. وی با بیان اینکه دولتی ها تصمیم گیری می کنند و مصائب بخش غیردولتی 
را نمی دانند، اظهار داشت: اگر یک مجموعه غیردولتی را به مدیران دولتی بدهند، در کمتر از 6 ماه ورشکسته خواهد شد. 
او با اشاره به درخواست سازمان دانشجویی وزارتخانه برای ارائه طرح اعطای وام به دانشجویان غیرانتفاعی، خاطرنشان کرد: 

سال گذشته کمتر از ۵ درصد از دانشجویان موفق به دریافت وام شهریه شدند. 
طیرانی با بیان اینکه یک دایره حقوقی برای حذف نام »غیرانتفاعی« از مؤسسات آموزش عالی غیردولتی پیگیر است، گفت: 
البته دانشگاه آزاد دیگر مخالفتی با این موضوع ندارد و فقط منتظر طرح در صحن علنی شورای عالی انقلاب فرهنگی است. 
با رایزنی با یکی از اعضای شورا خواستار تسریع این موضوع شدیم. این ماجرا فقط نیاز به یک تکان کوچک برای تصویب 
دارد. نایب رئیس اتحادیه دانشگاه ها و مؤسسات آموزش عالی غیردولتی به معضل کمبود دانشجو در دانشگاه آزاد هم اشاره 
کرد و افزود: ظرفیت های دانشگاه آزاد کم شده است؛ به طوری که دانشگاه آزاد مشهد سال گذشته ۱۱ هزار دانشجو داشت 
و امسال ۵ هزار نفر یا دانشگاه آزاد ابهر که سال گذشته ۱3 هزار دانشجو پذیرش کرد، امسال به 3 هزار پذیرش رسیده 
است. این بحران کمبود دانشجو برای همه دانشگاه های غیردولتی وجود دارد. مشکل اصلی در افزایش ظرفیت دانشجویان 

شهریه ای دانشگاه های دولتی در دوره دوم، پردیس و واحدهای بین الملل است.

دانشگاه

گزارش خبری

گزارشی کوتاه از موفقیت یک طرح 
برای تشویق به مطالعه 

آقای مدیر و »زنگ کتاب و کتابخوانی« 
 فرهنگ/ خدیجه زمانیان  چندی پیش در یادداشتی که در همین 
صفحه با عنوان »مطالعه با ایجاد عادت به وجود می آید نه با سخنرانی« 
منتشر شد، عادت به مطالعه کتاب را یکی از لوازم کتابخوانی عنوان کردیم 
و نوشتیم آنچه باعث فاصله گرفتن جامعه از مطالعه شده، در معرض دید 

نبودن کتاب است. 

 بعد از چاپ این یادداشــت، یکی از مدیران مدرســه تماس گرفت و از 
طرحی گفت که به طور خودجوش در مدرسه اش اجرا کرده است تا عادت 

به مطالعه را در دانش آموزان مدرسه اش ایجاد کند. 
این مدیر مدرسه وقتی حضور مستمر رهبر معظم انقلاب را در نمایشگاه 
کتاب دیده و تقریظ های ایشان را بر بعضی کتاب ها خوانده، دغدغه ایشان 
را در مطالعــه مردم و مخصوصاً دانش آموزان درک کرده و ســعی کرده 
است که در مدرسه ای که مدیریت آن را بر عهده دارد زنگی را به عنوان 
»زنگ کتاب و کتابخوانی« برای دانش آمــوزان ایجاد کند تا آن ها را در 
همین سنین به مسئله مطالعه عادت دهد. علیرضا قربانی پور، مدیر مدرسه 
امام حسین)ع(، پروژه »زنگ کتاب وکتابخوانی« را برای دانش آموزان پایه 
اول تا چهارم و معلمان این پایه های تحصیلی ایجاد کرده است. در قالب 
این پروژه، در یک ساعت خاص در روزهای چهارشنبه همة دانش آموزان 
مدرسه همراه با معلمان  خود کتابی که دوست دارند را انتخاب و مطالعه 
می کنند. بعد از پایان ساعت مطالعه، دانش آموزان مشخصات کتاب را در 
کارتکسی که به همین منظور طراحی شده است، می نویسند و آخر سال 
خانواده ها با دیدن این کارتکس متوجه می شوند که دانش آموزشان چه 
آثاری را خوانده یا به چه نوع کتاب هایی علاقه مند است. البته زنگ کتاب 
فقط به چهاردیواری کلاس منحصر نمی شود. پایه های مختلف تحصیلی 
این مدرسه به نوبت، در ساعت مطالعه به کتابخانة نزدیک مدرسه می روند 
تــا آن زنگ را در کتابخانه بگذرانند. بدین ترتیب دانش آموزان با محیط 
کتابخانه، روش مطالعه، عضویت در کتابخانه و قفســه باز و بسته آشنا 
می شــوند. البته زنگ کتاب و کتابخوانی با آسیب شناسی همراه است تا 
نتیجه بهتری داشــته باشد. به گفته قربانی پور، بعد از هر 2 جلسة زنگ 
کتابخوانــی معلم ها دور یکدیگر جمع می شــوند و ســاعت هایی که به 
مطالعه کتاب اختصاص داده شــده را آسیب شناســی می کنند و درباره 
خلاقیت هایی که در این ســاعات انجام شــده، علاقــه دانش آموزان و 
تحلیل های آن ها صحبت می کنند. البته در این جلســات نماینده ای از 
دانش آموزان هم حضور دارد. مدیر مدرســه شــماره 2 امام حسین)ع( 
درباره تأمین کتاب برای »زنگ کتاب و کتابخوانی« می گوید: با شــروع 
ســال تحصیلی کتابخانة هر کلاس توسط معلم کلاس غربال می شود و 
کتاب هایی که کهنه شــده یا خوانده نمی شوند، جدا و کتاب های مورد 
تقاضای دانش آموزان خریداری می شــود. بــرای تأمین هزینه کتاب ها، 
صندوقی با عنــوان »کتاب افزایی کلاس« با هدف خرید کتاب برای هر 
کلاس گذاشته شده که هر دانش آموز به صورت خودخواسته مبلغی برای 
خرید کتاب به صندوق می اندازد. با توجه به مناسبت های مختلف مثل 
روز دانش آموز و یا اعیاد، صندوق ها توســط معلم باز می شوند و با توجه 
به علاقه و خواسته دانش آموزان، کتاب های مورد نظر خریداری می شوند. 
اما آیا زنگ کتاب و کتابخوانی توانسته دانش آموزان را به مسئله مطالعه 
علاقه مند کند؟ آقای مدیر می گوید: آن طور که والدین بچه ها می گویند، 
بچه ها در تابستان ها به مطالعه رغبت نشان داده اند. ضمن اینکه در این 
مدت نمره درس ادبیات دانش آموزان نسبت به قبل سیر صعودی داشته 
و دایره لغات و خزانه اطلاعات دانش آموزانی که با علاقه مندی این طرح 
را دنبال می کنند، بیشتر شده است. با توجه به این شواهد، من احساس 
می کنم عادت به مطالعه در بچه ها ایجاد شــده و آن ها از لپ تاپ و تلفن 

همراه فاصله گرفته اند و همین برای ما مهم است. 
بنا به گفته قربانی پور، آخر هر سال تحصیلی کارتکس مطالعه دانش آموزان 
به والدین آن ها داده می شــود تا والدین ضمن اینکه از وضعیت مطالعه 
بچه ها آگاه می شوند، از جهت گیری فکری و علاقه مندی بچه هایشان هم 

آگاهی می یابند. 
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 فرهنگ/ حمید واحدی  یکی از مهم ترین فرهنگ
حواشی این روزهای بازار کتاب و ادبیات در ایران، 
مثمر ثمر بودن حضور ایران در نمایشــگاه های 
بین المللی کتاب اســت و پاسخ به این پرسش 
اســت که آیا این حضورها منجر به نتیجه قابل 
توجهی می شود. شاید بن مایه پاسخ به این سؤال 
را باید در این موضوع جست وجو کرد که آیا آنچه 
به عنوان کتاب در ایران بویژه طی سال های اخیر 
در قالب داســتان و شعر و متون علمی تألیف و 
منتشر شده است، می تواند برای مخاطب خارج از 
کشور نیز حرفی جدی و تازه داشته باشد و بازاری 

اقتصادی باز کند؟ 
پاســخ به این ســؤال را بدون شک باید از میان 
آمارها و ارقامی جســت وجو کرد که نمایندگان 
آژانس های ادبی و ناشران حاضر در نمایشگاه های 
کتاب خارج از کشــور از مــراودات خود عرضه 
می کنند و نیز از بسترسازی هایی که بخش دولتی 
برای حضور نشر ایران در جهان انجام داده است. 
حال این پرســش مطرح است که کُمیت کدام 
بخش لنگ اســت که انتشار یک اثر ایرانی را در 
خارج از کشور کاری دشوار می کند، تا جایی که 
یک ترجمه برای بسیاری از ما اتفاقی قابل اعتنا و 

نه معمولی می نمایاند؟ 

 صبوری ها نتیجه داد
محمود آمــوزگار، رئیــس اتحادیه ناشــران و 
کتابفروشان تهران، در این زمینه به ما می گوید: 
حضور در هر بازاری مســتلزم رعایت قواعد آن 
است و شــرط اصلی حضور در بازار بین المللی 
نشر رعایت حق مؤلف است  که متأسفانه با توجه 
به مجموعه قوانینی که در کشــور ما در دست 
اجراست،  دارندگان خارجی حقوق نشر حرمتی 
ندارند.  این یکی از دلایل اصلی ناکارآمدی حضور 

ناشران ایرانی در بازار بین المللی است. 
وی ادامــه می دهد: از ســال آخــر دولت دهم،  
اتحادیه ناشران و کتابفروشان تهران با رویکردی 
جدید نسبت به چگونگی حضور ناشران و کتاب 
ایرانی در بازارهای جهانــی با معاونت فرهنگی 
وقت وزارت فرهنگ و ارشــاد اسلامی و مدیریت 

وقت مؤسسه نمایشگاه های فرهنگی در رابطه با 
مدیریت بخشــی از غرفه جمهوی اسلامی ایران 
توسط اتحادیه به توافق رســید و با نشان دادن 
علاقه و احترام ناشــران ایرانی به حقوق مؤلف و 
عرضه روزآمد کتاب هــا و معرفی آن ها در وهله 
اول، توجه ناشــران و مؤلفان ایرانی را به اهمیت 
بازارهــای خارجی و حضور نشــر ایــران در آن 
جلب کــرد. اتحادیه در گام بعدی کوشــید که 
عرضه حقوق آثار ایرانی را وارد مرحله عملیاتی 
کند که مواردی چند در این باره اجرا شــد. ولی 
بایــد پذیرفت که فروش حقوق ترجمه و نشــر 
آثار به زبان های دیگر وظیفه اتحادیه ناشــران و 
کتابفروشــان نیست و این وظیفه عمدتاً متوجه 

آژانس های ادبی و ناشران است. 
آموزگار در عین  حال می گوید ما هنوز ضعف های 

زیادی داریم. هنوز در اتحادیه نتوانســته ایم یک 
بخش بین  الملل ایجاد کنیم و کارهای این حوزه 
به صورت فردی انجام می شود و باید این نواقص 
را برطرف کنیم. مسلماً به این صورت می توانیم  
تحولات پیاپی نشــر در جهان را رصد کنیم. به 
هر حال ناگزیریم به این تحولات توجه داشــته 

باشــیم و از تجربیات همکاران در سایر کشورها 
مطلع شــویم و تجربیات مفید را به کار بگیریم. 
من فکر می کنم که یکی از دلایل بی قوارگی نشر 
ما این ارتباطات اندک بوده اســت.  ما در گذشته 
مجبور بودیم که با توجه به شــرایط بومی خود 
تصمیماتمان را اتخاذ کنیم. خوشبختانه اکنون 
تلاش هایی صورت گرفته و ناشــرانی که زمانی 
توجیهی بــرای حضور در بازار خارج از کشــور 
نداشــتند - و تصور می کردند که حضورشان در 
چنین بازارهایی هزینه اضافی است که به آن ها 
تحمیل می شــود و نتیجه ای نیز در بر ندارد - در 
همین چند ســاله به لطف صبــوری و پیگیری 
و هدایت اتحادیه، اهمیــت این موضوع را درک 
کردند. اگر این ناشــران در نمایشــگاه های اول 
حتی رغبت نمی کردند که کتابشــان را ارسال 

کنند، اکنون با علاقه خودشان حضور می یابند. 
این نشــان می دهد که مسیر درستی طی شده 
و امیدواریــم که بتوانیم بــه هدف مطلوب خود 

برسیم. 

 ذوق زدگی از تعامل با ایران 
امیر مســعود شــهرام نیا، مدیرعامل مؤسســه 
نمایشــگاه های فرهنگی، در همیــن زمینه به 
»قدس« می گوید: واقعیت این اســت که وقتی 
در نمایشگاه های خارجی و در فرصت های تعامل 
با طرف هــای خارجی روبه رو می شــویم، نوعی 
شگفت زدگی و ذوق زدگی برای تعامل با ایران را 
می بینیم و البته نوعی یأس که ناشی از نپیوستن 
ایران به کنوانسیون برن است را شاهدیم که منجر 
به رعایت نشدن حقوق ناشر و مؤلف خارجی شده 
است. این نقطه منفی در روابط ماست اما نباید 
آن را بیــش از پیش پررنگ کــرد. دولت و وزیر 
ارشاد جدید به طور جدی در حال رفع این مانع 
قانونی اند. با این همه، ما ناشــران ایرانی موفقی 
داریم که در همین شرایط با ضوابط بین المللی 
کار کرده اند و موفق بوده اند. مثلاً ناشرانی از ایران 
هستند که کتاب های بسیاری از آن ها با قرارداد 
رسمی به زبان چینی، روسی، صربی و... ترجمه 
شده است و ناشران ایرانی زیادی بوده اند که آثار 
غربی را با رعایت حق کپی رایت در داخل ترجمه 
و منتشــر کرده اند. در این چند سال اخیر آمار 
ناشــرانی که این قانون را رعایت کرده اند، بسیار 
زیاد بوده اســت. با این همه، این ســؤال مطرح 
است که مشخص نبودن رابطه ایران با معاهدات 
و عرف های جاری و رایج در بازار جهانی نشــر و 
کتاب از جمله التزام به پرداخت حق مؤلف و ناشر 
تا چه زمانی قرار است برای نشر ایران هزینه ایجاد 
کرده و حتی این روزها تهمت هایی را نیز متوجه 
جامعه نشــر ایران کند؟ دولت چند سالی است 
که وعده تصویب قانونی جامــع و کلان در این 
زمینه را می دهد و حتی در دولت گذشته خبر از 
حضور آن در هیئت دولت برای تصویب داده شد 
اما نتیجه هنوز همان است که در چند سطر اول 

از این گزارش نوشته  شد.

قدس از نتایج حضور ایران در نمایشگاه های بین المللی گزارش می دهد 

بازار جهانی آماده  استقبال از کتاب ایرانی 

آنچه می خوانید

ناشــرانی از ایــران هســتند که 
کتاب هــای بســیاری از آن هــا با 
قــرارداد رســمی بــه زبان هــای 
چینی، روســی، صربی و... ترجمه 

شده است



با حضور رئیس دفتر رهبر معظم انقلاب صورت گرفت 

افتتاح 200 مرکز فرهنگی برکت در مناطق محروم

هنر: ستاد اجرایی فرمان حضرت امام)ره( در اجرای منویات و رهنمودهای رهبر معظم انقلاب اسلامی مبنی 
بر توجه هرچه بیشتر به مناطق کمترتوسعه یافته و به منظور ایفای بخشی از مسئولیت های اجتماعی، توسط 
بنیاد برکت تعداد 200 مسجد و مرکز فرهنگی برکت را دیروز )سه  شنبه( در مناطق کمترتوسعه یافتة کشور 

افتتاح کرد و به عنوان هدیه  رهبر معظم انقلاب اسلامی به مردم این مناطق تحویل داد. 
بر اساس این خبر، مساجد و مراکز فرهنگی ای که در روستاها و مناطق کمترتوسعه یافتة سراسر کشور احداث یا تکمیل 
شده اند، به  طور همزمان با حضور حجت الاسلام والمسلمین محمدی گلپایگانی رئیس دفتر رهبر معظم انقلاب اسلامی، 
دکتر محمد مخبر رئیس ســتاد اجرایی فرمان حضرت امام)ره( و جمعی از مسئولان کشوری به بهره برداری رسیدند و 
تحویل مردم این مناطق شدند. توجه و رسیدگی به امور فرهنگی از دغدغه های همیشگی رهبر معظم انقلاب اسلامی و 
جزو اولویت های مهم نظام مقدس جمهوری اسلامی ایران بوده است. همچنین ستاد اجرایی فرمان حضرت امام)ره( در 
این زمینه مأموریت ویژه ای یافته است. بی  شک انجام این مأموریت بدون ساخت اماکن و ایجاد زیرساخت های فرهنگی و 
مذهبی میسر نخواهد بود. طی سال های گذشته، بنیاد برکت در این زمینه فعالیت های گسترده ای داشته و تاکنون قرارداد 
ساخت یک هزار و 23 مرکز فرهنگی شامل مسجد، حسینیه، خانه عالمِ، دارالقرآن و کتابخانه را در مناطق کمترتوسعه یافته 
کشــور منعقد کرده اســت. از این تعداد، قبلاً 600 مرکز به بهره برداری رسیده اند و اینک با افتتاح 200 مسجد و مرکز 
فرهنگی دیگر، تعداد مساجد و مراکز فرهنگی بهره برداری شدة  برکت به 800 واحد رسیده است و 223 واحد نیز در حال 
احداث است. لازم به توضیح است که قرارداد تجهیز 200 باب از مساجد برکت به کتابخانه نیز منعقد شده که تاکنون کار 

تجهیز 140 مسجد در 13 استان کشور به انجام رسیده است. 

خبر روز چهره - خبر

ایلنا: مهرداد کاظمی، خواننده مشهور دهه 60، با بیان اینکه ما در زمان جنگ در 
طول هر ماه حدود 15 روز را به جبهه می رفتیم، گفت: در سفرهایمان نیز واقعاً 
نه ترسی وجود داشت و نه به وضعیت اسکان گروه اعتراضی می شد چون همه 
پذیرفته  بودند که قرار است در چه شرایطی خدمت کنند. در این سفرها معمولاً 
آقایان محمد گلریز و رشید وطن دوست به عنوان خواننده در کنار ما بودند. وی 
افزود: من نمی دانستم شیمیایی شده ام تا اینکه برای درمان بیماری سرطانم به 

آمریکا آمدم و در اینجا تشخیص دادند که ریه هایم شیمیایی شده است.

نمی دانستم شیمیایی شده ام 

میزان: کارگردان فیلم »شاباش« گفت: وضعیت سینما برایم ترسناک شده است. 
دیگر خسته شــده ام و اگر اتفاق خوبی هم در مورد آثارم بیفتد، آن را به کسی 
نمی گویم. حامد کلاهداری گفت: امســال هیچ برنامه ای برای حضور در سینما 
ندارم و نخواهم داشت. پروژه ای که قبل ها درباره آن صحبت کرده ام، دیگر در کار 
نخواهد بود و قطعاً در فجر امسال حضور ندارم چون دیگر فیلمی در کار نیست. 
چند ماه پیش با تمام قدرت برای ساخت فیلم جدید اقدام کردیم اما بی قدرت 

شدیم یا بهتر بگویم قدرتمان گرفته شد. 

سینمای ایران ترسناک شده است 

ایسنا: عمل جراحی جمشید مشایخی؛ بازیگر تئاتر، سینما و تلویزیون؛ با موفقیت 
انجام شــد. یکی از همراهان این بازیگر پیشکسوت با اعلام این خبر، گفت: این 
عمل طی یک ســاعت و نیم انجام شــد و لوله ای که برای کنترل سنگ کلیه 
جاسازی شده بود، خارج شد. آقای مشایخی در بخش بستری هستند و همچنان 
پزشک ایشان را ملاقات ممنوع کرده اند. جمشید مشایخی که یکی از ماندگارترین 
چهره های عرصه بازیگری ایران است، هفته جاری به دلیل مشکلات جسمانی 

حاد در بخش مراقبت های ویژه بستری شد. 

آخرین وضعیت جمشید مشایخی پس از جراحی 
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تجسمی

یک استاد خوشنویسی: 
 جشنواره تجسمی فجر نباید رنگ پریده باشد 

 هنــر/ صباکریمی  علی رغم اینکه 
جشنواره تجســمی فجر وارد دهمین 
دوره از برپایی خود می شــود اما به نظر 
می رسد که حاصل دوره های پیشین در 
فضای هنری جامعه چندان محسوس و 
ملموس نیست و به همین دلیل نیازمند 
بازنگــری در تعریف هــا و واردکــردن 
از  منشعب شــده  هنری  جریان هــای 

جشنواره به فضای هنری هستیم. اسرافیل شیرچی، هنرمند خوشنویس، 
با اشاره به روند فعالیت های فرهنگی در کشور، اظهار کرد: به طور کلی 
من بــا کار و رویدادهای فرهنگی موافقم و می دانم اگر اتفاقات فرهنگی 
مدیریت شوند و به بیانی دیگر یک آرمان و هدف مشخصی پشت آن ها 
باشد قطعاً به نتایج مطلوبی خواهیم رسید. حال این آرمان ها می توانند 
ملی باشند و هنرمند برای مبانی ملت و فرهنگ خود کار کند یا به صورت 
دِین و وظیفه ای باشد که هنرمند به ریشه های مذهبی و میهنی خود دارد.  
وی در ادامه افــزود: من فکر می کنم که اگر هر بخش و مجموعه ای در 
عالم هنر در چارچوب قواعد مشخص و با یک ساختار از پیش تعیین شده 
حرکت کند حتماً می تواند گام های مثبتی برای هنر این مرز و بوم بردارد 
و این اتفاق حاصل نخواهد شــد مگر با تلاش همه هنرمندان دلســوز و 
مدیریت مدبرانه. بنابراین اگر هر جشــنواره و رویداد هنری ای که برگزار 
می شــود، بتواند قدمی برای فرهنگ و هنر این مرز و بوم بردارد، بسیار 
خوب است.  شیرچی تأکید کرد: با شناختی که من از آقای آقایی )دبیر 
جشنواره هنرهای تجسمی( دارم، می دانم که ایشان از مدیران مجرب و 
خوب حوزه تجسمی است اما شاید وی وارث یک ویرانی باشد و شاید در 
این فضا چراغ هایی هم خاموش است که روشن کردن آن ها تنها از عهده 
آقای آقایی برنیاید. این هنرمند خوشنویس در ادامه عنوان کرد: خود من 
در این سال هایی که از عمر جشنواره تجسمی فجر گذشته، متأسفانه بار 
معنوی و هنری چندانی ندیدم. درست است که از برخی هنرمندان تجلیل 
شــد و جوایزی هم اعطا گشت اما چیزی به عنوان تأثیر و ماندگاری در 
فضای جامعه ندیدم. با اینکه انسان خوش بینی هستم اما فکر می کنم که 
متأسفانه هنر در این فضا اهمیتی ندارد. لذا باید با یک مدیریت مدبرانه 
و هوشمندی بیشتر و البته با امکانات مالی بیشتری کارها را پیش ببریم. 
وی درباره خروجی جشنواره هنرهای تجسمی در فضای هنری تصریح 
کرد: جشــنواره فجر در بخش سینمایی طی سال های اخیر حال خوبی 
داشته و همراهی و حمایت های بسیاری از جانب هنرمندان داشته است. 
اما در دیگر حوزه ها مانند بخش تجسمی بیشتر شاهد یک کار فرمایشی 

بودیم و به عبارتی دیگر، کار جدی ای صورت نگرفته است. 
شــیرچی اضافه کرد: بر همین اساس، به نظرم ما نباید منتظر خروجی 
زودرس باشــیم و باید طی یک رونــد و برنامه ریزی طولانی مدت نتایج 
مطلوب را برداشــت کنیم. اما فراموش نکنیم که اگر مدیریت درست و 
جدیت در کار نباشد اصلاً نباید انتظار خروجی قابل تأملی را داشته باشیم. 
نکته دیگر اینکه برای داشتن استادان و هنرمندان نامی باید علاقه مندان 
و عاشقان بزرگی هم داشت. اگر هنرمندان به سمت و سوی درستی سوق 

داده شوند، نتیجه کار هم درست خواهد شد. 
وی در پایان خاطرنشــان کرد: به نظرم، باید جشــنواره هایی همچون 
تجســمی فجر ارتقا داده شوند و جایگاه خود را پیدا کنند. این جشنواره 
نباید رنگ پریده باشــد بلکــه باید با درایت مدیــران فرهنگی و همت 
هنرمندان، متعالی گردد و جایگاهش مشخص شود تا هنرمندان هم با 
حال بهتری به آن برســند. در حال حاضر این جشنواره جایگاه رفیعی 
ندارد و اگر جایگاه خودش را پیدا کند قطعاً مبانی هنر را هم تحت تأثیر 

قرار خواهد داد.

خبر

»هیئت مدیره« نیمه آبان کلید می خورد
مهر: سریال »هیئت مدیره« به کارگردانی مازیار میری قرار است هفته 
دوم آبان ماه کلید بخورد.  این ســریال به تهیه کنندگی مهران رســام 
و کارگردانی مازیار میری اثری پربازیگر اســت که برای پخش از شبکه 
پنج تولید می شــود. احسان کرمی، حدیث میرامینی، الیکا عبدالرزاقی، 
فرید سجادی حسینی، امیر دلاوری، لیلی رشیدی، ثریا قاسمی، کمند امیر 
سلیمانی، مریم امیرجلالی، ناهید مسلمی، شیرین آقاکاشی، سام کبودوند 

در این سریال به ایفای نقش می پردازند.

 هنر/ محمدعلی میرزایی  جشنواره مردمی 
فیلم و عکــس »چهل چراغ« بــا موضوع »امام 
حســین)ع(، نهضت عاشــورا و هنر« جلوه ای از 
ارادت هنرمندان ایران زمین به حضرت ابا عبدالله 

الحسین)ع( است. 
این جشنواره با تمرکز بر زندگی نورانی و حیات 
جاودانی امام حسین)ع( می کوشد تا عصاره تلاش 
فرزانگان مسلمان معاصر ما را به سایر جهانیان 
عرضــه کند؛ جهانی که در آن قدرت و ابزارِ بیانِ 
هنری از گفتن، سرودن و ترسیم کردن فراتر رفته 
و فیلم، عکس، مستند، انیمیشن و... به ابزارهایی 
برای اعمال قدرت و ســیطره بــر افکار عمومی 

تبدیل شده اند. 
معرفی و بازتاب عشق به ابا عبدالله الحسین)ع( در 
عرصه های ملی و بین المللی؛ جریان سازی برای 
تولید و حمایت از آثار در حوزه محتوایی ســیره 
زندگی معصومیــن)ع( در عرصه های فرهنگی، 
هنری و رسانه ای؛ و تأثیر بر فضای فرهنگ و هنر 
با اعــزام کاروان بین المللی اربعین؛ از اهداف این 

جشنواره تلویزیونی است. 
در یکی از روزهــای پاییزی به غربی ترین نقطه 
شهر، جایی که لوکیشین برنامه »چهل چراغ« در 
آن قرار گرفته است، رفتم.  لوکیشن نسبتاً بزرگی 
بود. با همیاری عوامل وارد صحنه برنامه شدم و 
یک روز در آنجا بودم. 3 برنامه تولیدی ضبط شد، 
از جمله گفت وگو با داریوش یاری، دکتر ابراهیم 

فیاضی و محمدعلی باشه آهنگر. 

 کار ما سخت شده است 
وقتی وارد پشــت صحنه شدم، با فضایی نسبتاً 
کوچک اما با دکوری متفاوت روبه رو گشــتم. 3 
دوربیــن به همراه یک کریــن در فضای صحنه 
قرار داشــت. بعد از پایان برنامــه با محمدرضا 
شــهیدی فرد خوش و بش می کنم و او در حالی 
که با خوشرویی پاسخم را می دهد، تأکید می کند 
که فرصتی برای مصاحبه ندارد. اما در حاشــیه 
ضبط برنامه با مجتبی امینی، تهیه کننده برنامه، 

همکلام می شوم. 
وی درباره روند برنامه و تغییرات آن می گوید: سال 

گذشته جشنواره مردمی »چهل چراغ« با موضوع 
امام حســین)ع(، دور اول خود را به همت اهالی 
فرهنگ و هنر آغاز کرد. در عید قربان افتتاحیه 
آن و در عید سعید غدیر اختتامیه جشنواره برگزار 
شد و پردیس ملت هم مکان برگزاری جشنواره 
بود. اســتقبال ویژه ای از این جشنواره موضوعی 
شد. معمولاً جشنواره موضوعی مخاطب خاصی 
ندارد ولی چون موضوع این جشنواره جهان شمول 
بود، استقبال خیلی ویژه ای از آن گشت و حدود 
2 هزار  اثر به دبیرخانه جشــنواره ارســال شد. 
در حوزه عکس هم حــدود 6 هزار فریم عکس 
فرســتاده شد و کار ما را سخت کرد. وی با بیان 
اینکه این حجم از اســتقبال سطح توقع جامعه 
حوزة فرهنگ را بالا برد، می گوید: به همین دلیل 
ما برنامه ریزی دوباره ای کردیم که با توجه به این 
استقبال، جشنواره برای بار دوم نیز برگزار شود و 

بعد به صورت بین المللی کار خود را ادامه دهد. 
وی ادامه می دهد: امســال از ماه محرم دبیرخانه 
و ستاد برگزاری جشــنواره فعالیت خود را آغاز 
کرد تا بتواند فعالیت جشنواره ای خود را سامان 
دهد. برنامه ریزی ما این اســت که جشنواره در 

فروردین سال آینده برگزار شود. به همین دلیل 
ما به دنبال یک جریان ســازی بودیم تا بتوانیم 
یــک دایره المعارف در حــوزه فرهنگ و هنر در 
ایــن موضوع تهیه کنیم. لذا تصمیم گرفتیم که 
یک برنامه تلویزیونی به نام »چهل چراغ« تولید 
کنیم که در 40 قســمت 60 دقیقــه ای در ماه 
محرم و صفر به روی آنتن شــبکه ســوم سیما 
برود و اهالی و نخبه های فرهنگی و هنری بتوانند 
ارتباط مستقیم  و ملموس تری با این موضوع پیدا 
کنند. دوســت عزیزمان آقای شــهیدی فرد هم 
قبول زحمت کردند و مسئولیت این کار خطیر را 
پذیرفتند و بعد از 5 سال دوری از رسانه ملی، به 
برکت خون سیدالشهدا)ع( راهبری و اجرای این 
برنامه را عهده دار شــدند. ما در این برنامه سعی 
کردیم که خوراک خوبی در حوزه رســانه ملی 

برای مخاطبین ایجاد کنیم. 

 دانشــکده ای در حـــوزه معرفت 
امام حسین)ع( 

تهیه کننده برنامه »چهل چراغ« درباره مقایســه 
عملکــرد این برنامه با برنامه هــای دیگری که با 
موضــوع عاشــورا و قیام امام حســین)ع( تولید 
شــده اند، یادآور گشــت: ما از تمام تجربه و توان 
خود برای ســاخت این برنامه اســتفاده کردیم. 
درباره مقایسه »چهل چراغ« با تولیدات مشابه باید 
مخاطبین نظر دهند. هدف ما این بود که برنامه را 
به استانداردی برسانیم که یک دانشکده در حوزه 
سیدالشــهدا)ع( باشــد. امینی درباره ارتباط این 
جشنواره با مؤسسات فرهنگی نیز خاطرنشان کرد: 
جشنواره »چهل چراغ« یک جریان مردم نهاد است 
که هیچ ارتباطی با سایر مؤسسات ندارد و توسط 
خود اهالی فرهنگ و هنر برگزار می شود و مالکیت 
آن در اختیار هیچ ارگان و سازمان و نهادی نیست. 
وی در آخر دربــاره انتخاب میهمان ها نیز گفت: 
ما حــدود 4 ماه پیش تولید برای طراحی این کار 
داشــتیم و اتاق فکر و اندیشه های متعددی برای 
چیدمــان و انتخاب میهمانان داشــتیم. ما یک 
 لیست 300 نفره را تهیه کردیم که از این لیست 
40 میهمان را انتخاب نمودیم. مسعود رجبیان، 
مدیر تولید برنامه، نیز در پشت صحنه درباره روند 
تولید برنامه چنین می گوید: ما از لحاظ کیفیت و 
کمیت نسبت به سال گذشته رشد خوبی داشتیم 
و برنامه پخته تر شده است. فکر می کنم که اگر این 
برنامه در سال های آینده ادامه داشته باشد، مانند 
برنامه هایی مثل »ماه عسل« و »نود« قطعاً شاهد 
برند خوبی در زمینه برنامه سازی خواهیم بود. وی 
که مدیریت تولید »ماه عسل« را هم بر عهده دارد، 
درباره وجه تمایز و تشابه این برنامه با برنامه های 
دیگر نیز یادآور می شود: وجه تشابه »چهل چراغ« 
با برنامه هایی مثل »ماه عسل« این است که برنامه 
ما مناسبتی است. »چهل چراغ« رویکرد اجتماعی 
دارد ولی ما در »ماه عســل« به قصه و موضوعات 
مردم می پردازیم. در »چهل چراغ« به موضوع قیام 
عاشورا و امام حسین)ع( می پردازیم و احساسی که 
به این برنامه دارم مثل احساسی است که به »ماه 

عسل« دارم.

گزارش قدس از یک برنامه عاشورایی متفاوت در سیما 

»چهل چراغ« می تواند یک برند شود 

آنچه می خوانید

جشنواره »چهل چراغ« یک جریان 
مردم نهاد است که هیچ ارتباطی 
با سایر مؤسسات ندارد و توسط 
خود اهالی فرهنگ و هنر برگزار 
می شــود و مالکیت آن در اختیار 
هیــچ ارگان و ســازمان و نهــادی 

نیست
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خط حادثه

دستگيرى جاعل چك پول هاى
50 هزارتومانى در مشهد

خط قرمز: دو گرداننده باند جعل 
اســكناس و چك پول هاى 50 
هزارتومانى در مشــهد دستگير 

شدند.
فرمانده انتظامى خراسان رضوى 
با اعلام ايــن خبر گفت: اين دو 
متهــم 40 و50 ســاله داخل 
منزلى مسكونى در بلوار طبرسى 

شمالى مشهد، اقدام به چاپ و جعل اسكناس 10هزار تومانى و چك پول هاى 
50هزار تومانى مى كردند.

سردار قادر كريمى اظهار داشــت: مأموران كلانترى طبرسى شمالى مشهد، 
مخفيگاه متهمان را با هماهنگى مقام قضايى مورد بازرســى قرار دادند كه در 
نتيجه 110قطعه اسكناس 10هزار تومانى جعلى آماده پخش و 10هزار برگه 
يك رو چاپ شده، تعدادى اسناد مالكيت، كارت شناسايى، گواهينامه، قولنانه 
و ديگر اسناد و مدارك، نوار نقره اى وسط اسكناس به همراه تجهيزات رايانه اى 

طراحى و چاپ اسكناس كشف شد.
وى گفت: تحقيقات از اين متهمان كه گرداننده يك باند حرفه اى جعل هستند، 

ادامه دارد.

دستگيرى 2 زن جيب بر در متروى تهران 
خط قرمز: فرمانده يگان انتظامى مترو پايتخت، از دستگيرى دو سارق جيب بر 
در ايستگاه امام خمينى خبر داد و گفت: هر دو متهم در طول مدت مرخصى 

از زندان به سرقت مشغول بودند. 
سرهنگ على راقى گفت: عوامل انتظامى هنگام گشت زنى در سكوى متروى 
ايســتگاه امام خمينى، متوجه رفتار مشــكوك دو زن كه بر روى سكو تردد 
داشتند مى شوند كه پس از تعقيب آنان، هر دو متهم هنگام سرقت دستگير 
مى شوند. وى گفت: هر دو سارق در بازجويى هاى صورت گرفته اقرار كردند كه 
داراى ســابقه محكوميت هستند و در زندان به سر مى برند و براى مرخصى از 
زندان ترخيص شده اند كه در اين مدت، تعدادى گوشى همراه سرقت كرده اند.
اين مقام انتظامى با بيان اينكه يكى از سارقان به جرم حمل و نگهدارى مواد 
مخدر به حبس ابد محكوم بود، تصريح كرد: سارق ديگر نيز محكوم به سرقت 
اســت. سرهنگ راقى در پايان خاطرنشــان كرد: در بازرسى صورت گرفته از 
متهمان تعدادى گوشى تلفن همراه بدون سيم كارت و ايران چك جعلى كشف 

و متهمان براى سير مراحل قانونى، تحويل كلانترى 113 بازار شدند.

روزنــــامــــه  صـــبــح  ایـــــران

خط قرمز
12

اعتماد بى جا، شهريه دانشگاه 
دخترجوان را به باد داد

خط قرمز: فرمانده انتظامى نيشابور گفت: عامل برداشت 
از حساب شهروند نيشابورى توسط كارشناسان پليس فتا 

اين شهرستان شناسايى و دستگير شد.
ســرهنگ بيات مختارى افزود: خانمــى به پليس فتا 
شهرســتان مراجعه و عنوان كرد مبالغى كه براى واريز 
شهريه دانشگاه در حساب كارت عابر بانك خود داشته، 
به صورت غير مجاز از حساب وى خارج شده و تقاضاى 
رسيدگى و شناسايى عامل برداشت غير مجاز از حساب 

خود را داشت.
وى ادامه داد: با توجه به اظهارات شــاكى، كارشناسان 
پليس فتا اقدامات خود را آغاز و در بررسى هاى صورت 
گرفته و تحقيقات فنى انجام شــده پسرى 21ساله به 

عنوان متهم شناسايى شد.
ســرهنگ مختارى گفت: متهم كه از دوســتان برادر 
شــاكيه بوده چندى قبل براى خريد شارژ از دستگاه 
خودپرداز از غفلت برادر شاكى سوء استفاده و همزمان 
رمز دوم بــراى كارت او تعريف كرده و از اين طريق با 
برداشت غير مجاز حســاب كارت عابر بانك شاكيه را 

تخليه كرده  است.
وى افزود: با شناســايى و دســتگيرى متهم، پرونده به 

همراه طرفين دعوا به دادسرا تحويل داده شد.

دستگيري سارق حرفه اي 
پس از خالى كردن 59 خودرو

خط قرمز: پليس شهرستان نيشابور با دستگيرى يك 
سارق حرفه اي پرده از راز 59 فقره سرقت داخل خودرو 

برداشت. 
فرمانــده انتظامى نيشــابور گفت: بــا دريافت گزارش 
چند فقره سرقت اشــياى قيمتي و وجوه نقد از داخل 
خودروهاى پارك شــده در محدوده اماكن گردشگري 
شهر نيشــابور، موضوع در دستور كار تيمى از مأموران 

پليس آگاهي اين شهرستان قرار گرفت. 
وي افزود: كارآگاهان دايره مبارزه با سرقت پليس آگاهى 
با بررسى جغرافياى زمانى و مكانى سرقت ها، تحقيقات 
ميدانى گســترده اى را انجام داده و سرانجام با استفاده 
از ســرنخ هاى بجامانده، متهم را كه داراي بيش از 10 
فقره سابقه كيفري و اهل يكى از شهرهاى همجوار است، 
شناسايي و پس از هماهنگي قضائي در اقدامى غافلگيرانه 

و ضربتي دستگير كردند. 
ســرهنگ بيات مختارى تصريح كرد: اين متهم 45 
ساله در مواجهه با ادله و مستندات پليسي به 59 فقره 
ســرقت داخل خودرو (10 فقره سرقت در نيشابور، 5 
فقره سرقت در شهر كاشمر، 10 فقره سرقت در شهر 
شاهرود، 20 فقره سرقت در شهر يزد، 7 فقره سرقت 
در جاده كرج-چالوس و 7 فقره سرقت داخل خودرو 
در شــهر قوچان) اعتراف كرد و مدعى شــد كه اين 
سرقت ها را با استفاده از يك خودروى پرايد اجاره اي 

انجام داده است.

خط قرمــز - مهدى كاهانى مقدم: دو نفر شــياد و اخاذ 
اينترنتى قبل از رسيدن به مقاصد شوم خود، توسط پليس فتا 

خراسان رضوى شناسايى و دستگير شدند.
گزارش خبرنگار ما به نقل از رئيس پليس فتا خراسان رضوى 
حاكى اســت: چند روز قبل چند نفر از بانوان مشهدي، با در 
دست داشــتن مرجوعه قضايي به پليس فتا مراجعه كرده و 
درخواســت رسيدگي به شكايت خود مبني بر انتشار تصاوير 
و تهديد و برخي افعال مجرمانه از ســوي يك مجرم اينترنتى 

را داشتند.
ســرهنگ جواد جهانشــيري گفت: كارشناسان پليس فتا با 
بررســي ابعاد موضوع و انجام تحقيقات فني پيرامون پرونده، 
توانستند متهم مورد نظر را شناسايي و با هماهنگي قضايي او 
را كه به روش هاي مختلف سعي بر پنهان كردن هويت خود را 

داشت، دستگير كردند.
وى افزود: اين متهم 31 ســاله كه اقدامات خلاف اخلاق خود 
را در مغازه اي در يكي از برج هاي تجاري مشهد انجام مي داد، 
پس از شناسايى طعمه هاى خود، با دادن پيشنهاد آشنايي قبل 
از ازدواج بــه آنان، اقدام به برقرارى ارتبــاط كرده و از برخي 
مشتريان زن خود تصاوير مخفيانه مى گرفته و با همين تصاوير 

آن ها را مجبور به ادامه دوستي و رابطه مى كرده است.

رئيس پليس فتا خراســان رضوى اضافه كرد: در بازبيني ادله 
ديجيتالي كشف شده از متهم كه به صورت مخفيانه اي تهيه 
شده بود، تصاوير مختلفي از جمله ماساژ درماني توسط متهم 

در محل كارش به دست آمد و ضميمه پرونده اش شد.
سرهنگ جهانشيري ادامه داد: اين متهم كه براي ارتكاب افعال 
مجرمانه خود، همدســت ديگري نيز داشت پس از اعتراف به 
جرمش،  به همراه مستندات و پرونده مربوطه در اختيار مراجع 

قضايى قرار گرفت.

*ازدواج بهانه اي براي اخاذى از زن جوان
رئيس پليس فتا خراســان رضوى در ادامه از دستگيري يك 
اخاذ اينترنتي ديگر كه به بهانه ازدواج، به تصاوير خصوصي زن 
جوانى در مشهد دست يافته و در قبال عدم انتشار اين تصاوير، 

500 ميليون ريال پول درخواست كرده بود، خبر داد.
وى گفت: اين متهم 27 ساله با هماهنگي مقام قضايي در محل 
اختفاي خودش در يكي از شهرستانهاي استان، دستگير و به 
همراه تجهيزات رايانه اي اش به مقر پليس فتا اســتان منتقل 
شد. او ضمن اعتراف به بزه خود، كسب منفعت مالي را انگيزه 

ارتكاب جرم عنوان كرد.
سرهنگ جهانشيري تصريح كرد: در بازبيني ادله ديجيتالي 
كشف شــده از متهم، تعداد زيادي از تصاوير خصوصي زنان 
با همين ترفند كشف و به منظور اخذ تصميم نهايي به همراه 

متهم به دادسرا تحويل داده شد.
رئيس پليس فتا استان خراســان رضوي با ارائه هشداري به 
كاربران محترم فضاي سايبري، ويژگي هاي فضاي سايبري از 
جمله تكرار بي قيد و شرط تصاوير منتشر شده در اين فضا را به 
تعداد كاربران و ابزار موجود يادآور شد و اعتماد و تعامل هرچه 
بيشتر شهروندان با پليس فتا را عاملي سازنده در حفظ امنيت 

و آرامش رواني كاربران فضاي سايبري عنوان كرد.

كمين شيادان اينترنتى براى زنان و دختران جوان
با اقدام پليس فتا خراسان رضوى برچيده شد

انگيزه عجيب خودكشى زنى 
در پل آهنگ 
خــط قرمــز: مركز 
نيروى  رســانى  اطلاع 
بزرگ  تهران  انتظامى 
در خصــوص اقدام به 
خودكشــى خانمى در 
توضيحاتى  پل آهنگ 

ارائه كرد. 
ساعت 10/30 روز ســه شنبه خانمى 32 ساله كه 
5 ســال است از شــوهرش طلاق گرفته بود در پى 
مزاحمت هاى شــوهر ســابقش به انگيزه ترساندن 
وى و هشــدار در جهت عدم تكــرار مزاحمت اقدام 
به خودكشــى از طريق آويزان كــردن خود از روى 
پل عابــر خيابان آهنگ كردكــه در پى اين حادثه 
ماموران كلانترى 110 شهدا سريعا در محل حاضر 
و با انجام عمليات روانــى وى را منصرف و از بالاى 
پل به پايين آوردند و به كلانترى انتقال دادند.خانم 
جوان در كلانترى با بيان اظهارات خود انگيزه اش را 
ترساندن شوهرش اعلام كرد و در نهايت فرد تحويل 

خانواده اش داده شد.

كلاهبردارى كه لباس پليس 
مى پوشيد دركلانترى متوقف شد 

خط قرمز:رئيس پليس 
هرمزگان  استان  آگاهى 
از دستگيرى مامور قلابى 
داد.   بندرعباس خبر  در 
رئيــس پليــس آگاهى 
گفت:  هرمزگان  استان 

در پى طرح چند شكايت با موضوع اخاذى تحت عنوان 
مامور از كسبه سطح شهر بندرعباس، مأموران با انجام 
اقدامات اطلاعاتى متهم 33 ساله را شناسايى و نامبرده 
را دستگير و در بازرسى از وى يك رشته دستبند قلابى 
و آرم چسبى پليس آگاهى كشف كردند. سرهنگ كرمى 
تصريح كرد: نامبــرده در اعترافاتش بيان كرد: با همراه 
داشتن دستبند و كلت كمرى قلابى و آرم پليس آگاهى 
با مراجعه به مغازه داران و كســبه سطح شهر و معرفى 
نمودن خود به عنوان مامور آگاهى از شهروندان اخاذى 
مى كردم.در اين رابطه 10 نفر از شــكات و مالباختگان 
شناسايى و متهم نيز كه داراى سه فقره سابقه كيفرى 
با موضوع كلاهبردارى و جعل عنوان اســت كه پس از 

تشكيل پرونده به مراجع قضائى معرفى شد.

5 كشته و مجروح در سانحه 
رانندگى محور زابل 

رئيس  قرمــز:  خط 
شــمال  راه  پليــس 
وبلوچستان  سيستان 
گفــت: در برخــورد 
خودروى  2دســتگاه 
بــا  پــژو  ســوارى 

پرايد يك نفر كشــته و 4 نفــر ديگر نيز مجروح 
شدند. 

ســرهنگ بهروزى رئيــس پليس راه شــمال 
سيســتان وبلوچســتان گفت: با اعــلام مركز 
فوريت هاى پليسى 110 مبنى بر وقوع تصادف 
فوتى و جرحى در محور زابل كيلومتر 18، ساعت 
17:10، يك دســتگاه ســوارى پژو 405 با يك 

دستگاه پرايد برخورد كرد.
وى ادامــه داد: در اين حادثه راننده خودروى پژو در 
دم فوت و 4 سرنشين خودروى پرايد مجروح شدند.

بهــروزى افزود: مأموران پليــس راه علت تصادف را 
انحراف به چپ از جانب راننده خودروى پرايد اعلام 

كردند.



خط بين الملل

زن چاق روى دخترعموى 9 ساله نشست و 
او را كشت 

خط قرمز: دختر 9 ساله كه پس 
از تنبيهى عجيب، دچار مشكل 
تنفســى شــده بود بلافاصله به 

بيمارستان منتقل شد. 
دختر 9 ســاله اهــل فلوريداى 
آمريكا كه به طرز عجيبى توسط 
دختر عمويش مورد تنبيه قرار 
گرفته بود جانش را از دست داد. 

ورونيكا گرين كه 146 كيلوگرم وزن داشــت براى تنبيه دختر عمويش اقدام 
به نشســتن روى وى كرد. دريكا ليندسى كه دچار مشكل تنفسى شده بود 
بلافاصله به بيمارستانى در فلوريدا منتقل شد اما به دليل ايست قلبى جانش 

را از دست داد.
ورونيكا دليل اين اقدام جنون آميز خود را توهين دختر عموى خردسالش به او 
اعلام كرد. ظاهرا دريكا او را زشت خطاب كرده بود. وى در شرح ماجرا به پليس 
گفت كه بعد از بلند شدن از روى صندلى متوجه شد كه دريكا قادر به نفس 
كشيدن نيست. وى كه اكنون توسط پليس بازداشت شده است قرار است به 
اتهام خشونت خانگى عليه يك كودك محاكمه شود. همچنين پدر 69 ساله و 
مادر 62 ساله اين كودك با اتهام سهل انگارى در نگهدارى فرزند مواجه هستند.

توفان در ژاپن 23 كشته برجا گذاشت 
خط قرمز: توفان ســهمگين «لان» كه از روز يكشنبه در ژاپن شدت گرفته 
است، تاكنون باعث كشته شدن 23 نفر و زخمى شدن 87 نفر ديگر شده است. 
اين بيســت و نهمين توفانى اســت كه در ســال جارى ميلادى ژاپن را در هم 
مى كوبد. شــدت توفان به حدى بود كه شــركت خودروسازى تويوتا اعلام كرد 
فعاليت همه كارخانه هاى ســاخت خودرو در سراسر ژاپن را روز دوشنبه تعطيل 
كرده اســت. توفان در مسير خود از شــهر توكيو نيز عبور كرد و در بسيارى از 
نقاط مركزى، شرقى و غربى اين كشور باعث رانش زمين و بارش سنگين شد و 
خساراتى به منازل مسكونى وارد و صدها پرواز را لغو كرد. سازمان هواشناسى ژاپن 
اعلام كرده كه در برخى از بخش هاى مناطق غربى ژاپن در 48 ســاعت گذشته 
بيش از 800 ميليمتر باران باريده و سيل در برخى از خيابان ها جارى شده است.

گزارش هاى رسانه اى حاكى است كه 70 هزار نفر از مردم بخصوص در مناطق 
مركزى و شرقى در حال تخليه منازل خود بر اساس توصيه هاى امنيتى هستند.

سرقت هاى بازرس قلابى «شرلوك هلمز» 
خط قرمز: ســارق انگليسى كه با پوشش يكى از شــخصيت هاى داستانى 
«شــرلوك هلمز»، خود را مأمور پليس جا زده و از چند مغازه و بانك دزدى 

كرده بود، با هوشيارى يك مغازه دارشناسايى و دستگير شد.
«آرون كووان» كه خود را «بازرس گرگ لستريد» معرفى مى كرد در دو مورد 
از سرقت هايش كه در شــهر «كنت» انگليس رخ داد، با ادعاى سرقتى بودن 
يك گوشــى تلفن همراه و جعلى بودن يــك چك، طعمه هايش را فريب داد 
و بيش از 5 هزار پوند به جيب زد. اما راز كلاهبردارى هاى اين ســارق زيرك 
زمانى فاش شد كه يكى از مغازه دارها به نام او شك كرد و پليس را در جريان 
گذاشت. براساس گزارش پليس اين سارق به اتهام 5 سرقت به 5 سال زندان 

محكوم شده است.

نجات كودك بازيگوش از يك قدمى مرگ
بازيگوش  كــودك  قرمز:  خط 
آمريكايى كه در خودروى مادرش 
حبس شــده بود، پس از سپرى 
كردن 30 دقيقه بحرانى، با تلاش 

آتش نشانان نجات داده شد. 
به گزارش پليس «اورلاندو»، پسر 
4 ســاله همراه مادرش به مركز 
خريد رفته بود كه هنگام برگشت 
با اصــرار ســوئيچ را از مادرش 

گرفت و پيش از رسيدن زن جوان، به داخل خودرو پريد و در را قفل كرد. 
مادر اين كودك كه بشدت ترسيده بود تلاش زيادى كرد تا بلكه پسرش در را 
باز كند. اما كودك هراســان قادر به اجراى دستورات مادر نبود. سرانجام نيزاز 

آتش نشانى كمك خواسته شد و امدادگران وارد عمل شدند. 
آن ها پس از دقايقى تلاش وقتى موفق به باز كردن در نشدند به ناچار شيشه 
جلوى خودرو را شكستند و كودك را از داخل خودرو كه زير آفتاب داغ مانده 

بود، بيرون كشيدند.

لذت شيطانى پسر 18 ساله 
هنگام حلق آويزى دختر 16 ساله 

خط قرمز: پسر 18 ساله اى كه دختر مورد علاقه اش را براى خودكشى تشويق 
كرده بود، پس از مرگ هولناك دخترك در يك قدمى صدور حكم حبس ابد 

قرار گرفت.
«تيرل پررزيبيشن» كه اهل شهر «سالت ليك سيتى» آمريكا است، متهم است 
دختر16 ساله اى به نام «چاندرا براون» را براى خودكشى تشويق كرده است. 
حتى هنگامى كه دختر نوجوان خود را حلق آويز كرده و درحال جان دادن بود، 

او همزمان با تماشاى اين صحنه پشت دوربين ديوانه وار مى خنديد. 
متهــم به دخترك قول داده بود بعــد ازاو به زندگى خود پايان دهد اما هرگز 
اين كار را نكرد تا اينكه ســرانجام با كشف جســد قربانى ماجرا، شناسايى و 

دستگيرشد. 
قاضى پرونده پس از بررســى شواهد ومستندات موجود، پسر جوان را مجرم 

شناخت و به احتمال زياد او را به حبس ابد محكوم خواهد كرد.

باند سرقت هاى مسلحانه 
مادر و فرزندان آمريكايى

پليس  مأموران  قرمز:  خط 
دستگيرى  به  موفق  آمريكا 
يك زن شدند كه با دختر و 
پسرش باند سرقت مسلحانه 

راه انداخته بودند. 
رســانه ها،  گــزارش  به 
خانــواده  اين  اعضــاى 

اعتراف كرده اند طى چند ماه از 
بانك ها و فروشــگاه هاى مختلف درچند شهر سرقت كرده ومبالغ قابل 
توجهى به جيب زده اند. در حال حاضر تحقيقات تخصصى درباره جرايم 

آن ها ادامه دارد.
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موج سوارى خبرسازان 
تلگرامى بر احساسات مخاطبان

سعيد كوشافر
دو روز قبــل خبرى از اروميه مخابره شــد مبنى بر اينكه 
سرايدار يك مدرسه دخترانه به يكى از دانش آموزان تعرض 
كرده است، هنوز اين خبر به گوش مسئولان نرسيده بود 
كه خبر ناگوارترى به دســت آن ها رســيد، شهروندان با 
هجوم به مدرســه اقــدام به آتش كشــيدن خودروهاى 

كادرمدرسه كرده و خواستار تسليم سرايدار شده اند.
جمعيت رفته رفته بيشــتر مى شــد خبــرى كه هنوز 
صحت آن تأييد نشــده بود با شــور و حرارت در ميان 
مردم مى چرخيد و هر لحظه احتمال اقدام خطرناكترى 
از ســوى مردم مى رفت. مسئولان در جمع مردم حاضر 
شــدند و به آن ها اطمينان دادند كه موضوع رسيدگى 
مى شود. اما اين چاره ساز نشد و كار به حضور مأموران 
پليس كشيد. سرانجام سرايدار دستگير شد و مشخص 
گرديد كه موضوع تجاوز در ميان نبوده است و پدر دانش 

آموز در كلانترى رضايت مى دهد.
اما مســئله مهم تــر در اين حادثه جــاى ديگرى رقم 
مى خورد، جايى كه فضاى مجازى بازيگر اصلى اســت. 
طى روزهاى گذشــته خبرهاى گوناگونــى از تجاوز به 
كودكان مخابره شد، خبرهايى كه در كانال ها و گروه هاى 
مجازى و تلگرامى دست به دست چرخيد و هر كس در 
حد توانش نمك آن را زياد كرد و به حدى آن را شــور 
كرد كه باعث شد تا جوانان اروميه وقتى مى شنوند اتفاق 
مشابهى در محله آن ها رخ داده ديگر منتظر رسيدگى 
مقام هاى مسئول نمى شوند و خودشان به خيابان آمده و 
قصد اجراى عدالت را دارند، اين در حالى است كه حتى 
اگر اتفاقى از اين دست هم رخ داده باشد مرجع شكايت، 
بررسى، بازداشت و صدور حكم قانونى آن مشخص است 
و مردم بايد از اين مقام هاى مسئول رسيدگى را مطالبه 

كنند.
حــال در نظر بگيريد كه برخى عوامل دشــمن همواره 
درگوشه و كناركشور در كمين هستند تا از احساسات 
پاك مردم سوءاســتفاده كرده و ايــن قبيل تجمعات 
برخواســته از غيرت دينى را تبديل به جريانى غيرقابل 
كنترل و يا شــورش هاى خيابانى كننــد، كارى كه در 
صورت عدم حضور مأموران يگان ويژه احتمال بروز آن 

در اروميه هم مى رفت.
آنچه به نظر مى رسد اين است كه اطلاع رسانى در عصر 
اينترنــت و بويژه نرم افزارهــاى ارتباطى تحت موبايل 
سرعت و فراگيرى بسيار بيشــترى گرفته است اما آيا 
در اين اطلاع رســانى دقت كافى هم مبذول مى شود، 
در پاسخ بايد گفت به طور قطع خير، چراكه كانال هاى 
تلگرامى براى جذب چند مخاطب بيشــتر دست به هر 
كارى مى زننــد، آن ها براى جذب نظر مخاطبانشــان 
حاضرند هر طور كه شــده باخبر و همچنين احساسات 
مردم بازى كننــد و چون مانند ســايت هاى خبرى و 
خبرگزارى هــا، نظارتى بر آن ها اعمال نمى شــود گاه 
به جاى اطلاع رســانى ســوار بر موج احساسات مردم 
مى شــوند و اخبار را به گونه اى منتشر مى كنند كه به 
مردم احساس ناامنى دست مى دهد به گونه اى كه آن ها 
را نســبت به همه چيز بدبين مى كنــد، از طرف ديگر 
انتشار گسترده شايعه باعث مى شود تا شهروندان منتظر 
بررسى و رســيدگى مقام هاى مســئول نمانده و خود 
دســت به كار شوند. اتفاقى كه قطعاً يكى از آسيب هاى 
شــبكه هاى اطلاع رسان موبايلى اســت و بايد از سوى 
مقام هاى مسئول در اين امر به طور جدى مورد بررسى، 
آسيب شناســى و تحليل قرار گرفته و براى كاستن از 
نتايج منفى اين نوع خبررســانى فكرى اساسى و فورى 

گردد.

مرگ مرموز يك مرد 
در سرقرار با زن دوم 

خط قرمز: مرد جوان زمانى كه به ملاقات همسر دومش 
رفته بود قربانى مرگ مرموزى شد.. 

ساعت 9:16 صبح دوشنبه بازپرس كشيك قتل پايتخت 
در پى تماس مأموران كلانترى 138 جنت آباد در جريان 

مرگ مشكوك مرد جوانى قرار گرفت.
با اعلام اين خبر تحقيقات بازپرس سيدسجاد منافى آذر 
و تيم جنايى آغاز شــد. زن جــوان به تيم جنايى گفت: 
«مدتى قبل با شــهرام در يكى از شهرستان هاى غربى 

كشور آشنا شدم.
با اينكــه او متأهل بود اما با هــم ازدواج موقت كرديم. 
هميشــه شهرام به شــهر ما مى آمد اما اين دفعه از من 

خواست به تهران بيايم. 
وقتى به تهران آمدم با شهرام به خانه يكى از دوستانش در 
سعادت آباد رفتيم و شب هم مانديم، اما سحرگاه متوجه 
شدم او نفس نمى كشد. به همين خاطر با اورژانس تماس 
گرفتــم، اما آن ها پس از معاينه شــوهرم اعلام كردند او 
جانباخته است.»به دنبال اظهارات زن جوان، جسد براى 
كشف علت و زمان دقيق مرگ به پزشكى قانونى انتقال 

يافت.

دستگيرى توزيع كننده 
مواد مخدر

خط قرمز: فرمانده انتظامى مشهد مقدس از دستگيرى 
يك توزيع كننده مواد مخدر در اين شهر خبرداد.

سرهنگ محمد بوســتانى گفت: در پى اخبار واصله به 
كلانترى طبرسى شمالى مبنى بر اينكه فردى 35 ساله در 
محل سكونت خود، اقدام به فروش مواد مخدر به جوانان 
مى كند؛ رسيدگى به موضوع، در دستور كار مأموران اين 

كلانترى قرار گرفت.
وى ادامــه داد: پس از تحقيقات نامحســوس، صحت 
گزارش تأييد شد و با هماهنگى با مقام قضايى از منزل 
اين متهم بازرسى بعمل آمد كه در نتيجه حدود 1300 
گرم انواع مــواد مخدر به همــراه 44 عدد قرص هاى 
روانگردان و يك افشــانه دفاع شخصى كشف و متهم 

نيز دستگير شد.

خط ديدگاه

خط خبر

خط قرمز: 23 آبان ماه دو ســال پيــش بود كه در محل 
جماران دو فقره قتل رخ داد. حالا و بعد از گذشــت حدود 
دو سال از ماجرا متهمان در شعبه چهارم دادگاه كيفري يك 
استان تهران محاكمه شدند. متهمان با حكم قضات عاليرتبه 

اين شعبه به سه بار قصاص محكوم شدند. 
رســيدگي به اين پرونده از 23 آبان ماه دو ســال پيش و با 
حضــور مأموران در محله جمــاران در زمينه دو فقره قتل 
عمدي آغاز شد. جوانى 29 ساله به نام مهدي در طبقه اول 
و پيرزنى 70 ساله به نام فرشته در طبقه دوم يك ساختمان 
مســكونى با ضربات چاقو به قتل رســيدند كــه در ادامه 
بررسى ها مشخص شد جوان مقتول، نوه دخترى مقتول دوم 
بوده و در طبقه اول زندگى مى كرد و پيرزن نيز در طبقه دوم 

سكونت داشته است.
با تشكيل پرونده مقدماتى با موضوع قتل عمد و به دستور 
بازپرس كشيك قتل پايتخت رسيدگي به موضوع به جريان 
افتاد. پدر مقتول كه به واسطه تماس تلفنى پسرش به محل 
مراجعه كرده و پس از ورود به ساختمان با جسد فرزندش 
روبرو شــده بود، در اظهاراتش به كارآگاهان گفت: پســرم، 
شب گذشته در منزل ما حضور داشت و صبح روز حادثه به 
بهانه تعويض لباس هاى خود و رفتن به محل كارش به خانه 
خودش رفته بود كه با من تماس گرفت و گفت همســرش 
زهرا به خانه اش مراجعه كرده اما در ورودى را از داخل قفل 

كرده و باز نمى كند.
پدر مقتول با اشــاره به اختلاف شديد بين مقتول با همسر 
خود و قصد آن ها براى متاركه به كارآگاهان ادامه مي دهد: 
مهدي و زهرا حدود يك سال پيش با يكديگر ازدواج كرده 
اما از همان ابتدا اختلافات شــديدى با يكديگر پيدا كرده 
بودند؛ چند بار با ريش ســفيدى بزرگان فاميل قرار شد به 
سراغ خانه و زندگى شان بروند. اما اختلافات آن ها تا حدى 

ريشــه داشت كه سر انجام هر دو تصميم به جدايى گرفته 
بودند. طى اين مدت نيز پسرم به تنهايى در طبقه اول منزل 
مادربزرگش زندگى مى كرد. زمانى كه مهدي با من تماس 
گرفت و گفت كه زهرا به خانه اش آمده اما در را از داخل قفل 
كــرده و اجازه ورود به وى را نمى دهد، تصميم گرفتم تا به 
خانه مهدي رفته تا مانع از آغاز درگيرى دوباره آن ها شــوم 
اما زمانى كه وارد خانه شدم با جسد پسرم در داخل خانه و 
جسد مادربزرگش در راه پله ها روبرو شدم و بلافاصله موضوع 

را به اطلاع مأموران پليس رساندم.
با توجه به اظهارات پدر مقتول مبنى بر حضور همسر مقتول 
در محل جنايت، كارآگاهان به محل سكونت زهرا در همان 
نزديكى محل جنايــت در منطقه جماران مراجعه و اطلاع 
پيدا كردند كه زهرا، همزمــان با وقوع جنايت با حضور در 
خانه اش و برداشــتن مدارك هويتى و مقدارى پول بعد از 
برهم زدن وسايل خانه اى كه در آن زندگى مى كرد از محل 

متوارى شده است.
در ادامه تحقيقات، كارآگاهــان اطلاع پيدا كردند كه زهرا 
به همراه يكى از بســتگان نزديك مقتول بنام امير از تهران 
خارج شده و هر دو نفر به شهرهاى شمالى كشور رفته و در 

يك ويلاى مخفى اقامت كرده اند. همين سرنخ ها كافى بود 
تا كارآگاهان با دريافت نيابت قضائى به محل ويلا در استان 
مازندران رفته تا متهم به قتل و همدســت او را شناسايى و 

دستگير كنند.
در شرايطى كه تحقيقات پليسى جهت شناسايى مخفيگاه 
متهمان در شهرهاى شمالى كشور در دستور كار اداره دهم 
قرار داشت، كارآگاهان اطلاع پيدا كردند كه زهرا و امير براى 
تهيه پول به تهران مراجعه كرده اند كه بلافاصله محل تردد 
هر دو نفر آن ها در منطقه دارآباد شناسايى و سرانجام روز 7 
آذر ماه هر دو متهم در داخل يك دستگاه سوارى پرشياى 
نقره اى رنگ دستگير شدند. با آغاز تحقيقات هر دو متهم به 
درگيرى با مقتول و قتل وى همچنين ارتكاب جنايت دوم 

اعتراف كردند. 
يكــي از متهميــن در اعترافات خــود در آن زمان معترف 
مي شــود كه پس از قتل مهدي، مادر بزرگ مقتول نيز كه 
با شنيدن صداى درگيرى، از طبقه دوم پايين آمده و در راه 
پله ها ايســتاده بود، آذر و امير را مشاهده كرده و هر دو نفر 
آن ها را مورد شناسايى قرار مى دهد كه او نيز به همين دليل 
توسط متهمان به قتل مى رسد و سرانجام هر دو متهم پس 
از ارتكاب به جنايت مادر بزرگ و نوه اش، با خودرو پژو پرشيا 

متعلق به آذر از محل جنايت متوارى مى شوند.
با صدور كيفرخواســت در اين پرونده و رفع تمامي نواقص، 
بالاخره در هفته گذشــته در جلســه اي به رياســت قاضي 
عبداللهي و دو قاضي مستشــار، متهمان پاي ميز محاكمه 
ايستادند و از خود دفاع كردند در حاليكه علي رغم اعترافات 
اوليه خود هيچكدام قتل ها را گردن نمي گرفتند. در نهايت 
قضات وارد شور شدند و با توجه به درخواست اولياي دم مبني 
بر قصاص متهميــن، رأي خود را براي امير به دو بار قصاص 

و براي عروس شيطان صفت به يك بار قصاص صادر كردند.

سه بار قصاص در انتظارعروس خيانتكار و همدستش

تسنيم: شب گذشته يكى از اراذل و اوباش 
منطقه شــرق تهران محدوده ميدان شكوفه 
هنگام خروج يك طلبه  از مســجد با قمه به 
وى حمله ور شده و با ضربات متعدد قمه، اين 
طلبه را راهى بيمارستان كرد. فرد ضارب ابتدا 
با مشــت ضربه اى به سر اين طلبه مى زند و 
هنگامى كه وى بر زمين مى افتد، با يك قمه 
تعداد 5 ضربه به پهلوها و كمر اين طلبه وارد 
مى كند؛ بنابر اظهارات شــاهدان عينى، اين 
طلبه كه همراه همسر خود از مسجد در حال 
بازگشــت به منزل بوده، به صورت ناگهانى و 
بى دليل مورد حملــه و ضربات قمه اين فرد 

مهاجم قرار گرفته است. در حال حاضر اين 
طلبه به نام م.س كه از طلاب پايه هشــتم 
حــوزه علميه چيذر تهران اســت در بخش 
مراقبت هاى ويژه بيمارستان امام حسين(ع) 
بسترى است. فرد مهاجم پس از حمله شب 
گذشته خود به اين طلبه تهرانى، توسط پليس 
دستگير مى شود كه در هنگام دستگيرى نيز 
اقدام به ضرب و شتم عوامل اورژانس حاضر 
در صحنه جرم و نيروهاى انتظامى مى كند. 
اين فرد اوبــاش در بازجويــى اوليه صورت 
گرفته، مدعى شده «شيطان» براى ضرب و 

شتم اين طلبه به او الهام كرده است!

حمله وحشيانه جوان شيطان پرست به يك روحانى در تهران
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جزييات ماجراى سرايدار بداخلاقى كه اروميه را به هم ريخت
خط قرمز: بداخلاقى نظافتچى مدرسه دخترانه در منطقه 
اسلام آباد اروميه باعث شد، نزديك به 200 تن به مدرسه 

دخترانه حمله كرده و به اموال عمومى آسيب برسانند. 
عصر دوشنبه مردم منطقه اســلام آباد اروميه با شنيدن
     خبر آزار و اذيت دانش آموز 12 ســاله در اين منطقه 
     به سمت مدرسه يورش بردند كه اين تجمع ساعاتى 

بعد خاتمه يافت.
در اين حادثه كه متأســفانه به دليل تحريك احساسات 
جوانان منطقه از سوى عده اى فرصت طلب چندين ساعت 
طول كشيد برخى از اموال عمومى آسيب ديده و بر اساس 
اعلام برخى منابع محلى حتى افراد فرصت طلب مدرسه و 

تعدادى از اماكن عمومى منطقه را نيز به آتش كشيدند.
حضور فرماندار اروميه، فرمانده انتظامى آذربايجان غربى، 
مديركل آموزش  و پرورش و جمعى از مسئولان استانى و 
محلى براى آرام كردن فضاى منطقه مثمر ثمر واقع شد و 

با همكارى مردم اين درگيرى خاتمه يافت.
متأســفانه با وجود اينكه در دقايق اوليه انتشار شايعاتى 
از جمله آزار و اذيت جنسى، اعزام كودك به بيمارستان 
و... از سوى عده اى فرصت طلب به تشديد اين درگيرى ها 
دامن زد اما رسانه ها به خوبى توانستند با انتشار اخبار موثق 

جلوى برخى از اين شايعات را بگيرند.
*اصل ماجرا چه بود؟

در اولين ساعات اين حادثه تمام مسئولان و مقامات حاضر 
در منطقه وجود تجاوز و آزار و اذيت جنسى اين دانش آموز 
را تكذيب و رد كردند اما تأييد اصل اين خبر را منوط به 

بررسى بيشتر دانستند.
معاون سياســى، امنيتى و اجتماعى استاندار آذربايجان 
غربى در خصوص جزييات اين حادثه گفت: بررسى هاى 
دقيق نشان داده كه دانش آموزى مورد تعرض قرار نگرفته 
و نيروى خدماتى مدرسه چند روز پيش قصد بداخلاقى 

داشته است.
عليرضــا رادفر عنوان كرد: والدين اين دختر 12 ســاله 
شكايت كرده اند و مراجع انتظامى و قضايى به شدت با اين 

موضوع برخورد خواهند كرد.
رادفر با اشــاره به شــايعه بــودن هرگونه آزار جنســى 
دانش آموز دختر، اظهار داشت: اين مورد به كلى تكذيب 
مى شود، نظافتچى مدرسه بداخلاقى كرده، ولى هيچ آزار 

جنسى اتفاق نيفتاده است.
وى افزود: برخى افراد سودجو در اين ميان نسبت به ايجاد 
ناامنــى اقدام كردند كه با حضور به موقع مأموران نيروى 

انتظامى از بروز حادثه بزرگ تر جلوگيرى شد.
رادفر بيان كرد: همكارى مناســب مردم با نيروهاى ناجا 
باعث شد تا تعدادى از اين افراد سودجو دستگير و تحويل 

مقامات قضايى شوند.
*دستگيرى سرايدار مدرسه

فرمانده انتظامى آذربايجان غربى نيز در خصوص حوادث 
منطقه اسلام آباد گفت: حادثه از اين قرار است كه در پى 
اعلام مدير مدرسه در ساعت 14 عصر دوشنبه مبنى بر 

اينكه تعداد 200 نفر از اهالى محل به مدرسه حمله كردند 
ماموران به محل اعزام شدند.

ســردار ناصر اصلانى اضافه كرد: در اين تماس اعلام شد 
كه نيروى خدماتى مدرســه براى يكى از دختران پايه 5 
ابتدايى مدرسه ايجاد مزاحمت كرده است. بلافاصله پليس 
در محل مورد نظر حاضر و مشخص شد موضوع مربوط به 

سه روز پيش بوده است.
فرمانده انتظامــى آذربايجان غربى اضافه كرد: در جريان 
درگيرى ها متأسفانه بخشى از اموال عمومى آسيب ديده و 

به سه دستگاه خودرو خسارت مالى وارد شد.
ســردار اصلانى گفت: فرد مورد نظر شناسايى و توسط 
پليس دســتگير شده و توسط دادســتان اروميه و ورود 

قاضى ويژه موضوع در حال رسيدگى است.
*دستگيرى تعدادى افراد فرصت طلب 

ســردار اصلانى با بيان اينكه با متخلفين حادثه مدرسه 
اسلام آباد برخورد قانونى مى شود اظهارداشت: در حادثه 
مدرسه دخترانه منطقه اسلام آباد اروميه عده اى فرصت 
طلب بدنبال شــايعه سازى، اغتشــاش و تخريب اموال 

عمومى بودند كه برخورد جدى و قانونى خواهد شد.
وى با تكذيب ادعاها و شايعات برخى افراد فرصت طلب در 
خصوص موضوع حادث در بين نظافتچى و دانش آموز اين 
مدرسه كه بين والدين و مسئولين مدرسه حل و فصل و به 
رضايت والدين منجر شده است افزود: عده اى فرصت طلب 
با شايعه سازى موجب اغتشاش و تخريب اموال شخصى 
و عمومى شــده اند كه در اين رابطــه چند نفر از عوامل 
اغتشاش دستگير و به مراجع قضايى تحويل داده شده اند.
فرماندار اروميه كه از اولين دقايق بروز درگيرى در منطقه 
حاضر شــده بود با اشــاره به حوادث رخ داده در مدرسه 
اسلام آباد گفت: شايعه آزار جنسى دانش آموز 12 ساله 

مدرسه شهدا در منطقه اسلام آباد تكذيب مى شود.
وى اظهارداشت: چيزى كه مشخص است بحث تجاوز و... 
به هيچ عنوان مطرح نبوده و شايعه اى بيش نيست و مدير 
و معاون مدرســه نيز اين موضوع را بررسى و كذب بودن 

اين ادعا را تائيد كرده اند.

حســن خانى افزود: بررســى ها حاكى از برقرارى تماس 
تلفنى سرايدار مدرسه با يكى از دانش آموزان دختر است 
كه موضوع توسط والدين اين دانش آموز طبق روال قانونى 
در حال پيگيرى بوده و حتى پدر اين دانش آموز نيز بعد 

از شكايت، رضايت خود را اعلام كرده است.
همچنين وزير آموزش و پرورش طى دســتورى ويژه به 
مشــاور خود خواستار پيگيرى موضوع آزار و اذيت دختر 

دانش آموز توسط نظافتچى مدرسه شد.
* حمله به 2 مدرسه ديگر در اروميه 

دادســتان عمومى و انقلاب اروميه از دســتگيرى برخى 
عوامل فرصت طلبى خبر داد كه به بهانه اعتراض به اتفاق 
در يكى از مدارس اروميه، به دو مدرسه ديگر در اين شهر 

حمله كرده و خسارت هايى به بار آورده بودند. 
به گــزارش دادســتانى كل كشــور، مصطفى حبيبى 
دادســتان عمومى و انقلاب اروميه با اعلام اينكه پس از 
وصــول گزارش هايى مبنى بر تجمع اولياى دانش آموزان 
مدرسه اى در منطقه اسلام آباد در اعتراض به سرايدار اين 
مدرسه كه در ادامه منجر به حضور و تجمع عده اى عناصر 
فرصت طلب در محل شــده بود شخصا در محل تجمع 
حاضر شده است گفت: به اتفاق برخى ديگر از مسئولان 
ضمن صحبت با والدين دانش آمــوزان آنان را دعوت به 
متفرق شدن و پيگيرى قانونى موضوع كرديم كه انصافا 
هم با آرام شدن شرايط، مردم عادى كه احساساتشان از 

شنيدن خبر برانگيخته شده بود متفرق شدند.
وى افزود: متأســفانه در اين بين عده اى فرصت طلب با 
سوءاستفاده از شرايط پيش آمده اقدام به تحريك مردم 
كردند كه تعدادى از آن ها شناســايى و دستگير شدند و 

تحقيقات از آن ها آغاز شده است.
دادســتان اروميه افزود: حدود ساعت ده شب نيز عده اى 
انــدك از فرصت طلبان دوباره به 2 مدرســه ديگر حمله 
كردند و خســارت هايى به بار آورده اند كه تعدادى از آنان 
نيز دســتگير و تعدادى متوارى شــدند كه تلاش براى 

دستگيرى آنان ادامه دارد.

 بداخلاقى نظافتچى مدرسه دخترانه در منطقه 
 تن به مدرسه 

 ســاله در اين منطقه 
     به سمت مدرسه يورش بردند كه اين تجمع ساعاتى 

در اين حادثه كه متأســفانه به دليل تحريك احساسات 
جوانان منطقه از سوى عده اى فرصت طلب چندين ساعت 

اينكه تعداد 



آشتيانى از آشيانه پركشيد

جاى خالى اسطوره در دربى

 فوتبال  جواد رســتم زاده   يك ترين شــماره 2 
ايران ديروز مرگ را هم دريبل زد و از دروازه دنيا گذشت 
تا در آســتانه دربــى 85 فوتبالى هاى ايران را به ســوگ 
بنشــاند .او كه پيش از بازى پرسپوليس - الهلال به خاطر 
وخامت حالش به بيمارســتان منتقل شــده و از اردلان 
(پسرش)خواســته بود كه بخاطر روحيه سرخ ها اين خبر 
را منتشر نكند ديروز صبح ديگر نتوانست مانع انتشار خبر 
پركشيدنش به آسمان شود. هفتم ارديبهشت امسال بود 

كه در پى بد قلقى قلبى كه براى توفان به پا كردن در طول  
زمين بارها پمپاژ مى كرد روزنامــه ها حتى براى او مرثيه 
سرايى كردند، اما ابراهيم از آتش گذشت و با همان قلب و 

ريه تا آبان دوام آورد.
رفيق شفيق سلطان در جناح راســت پرسپوليس حالا 
فقط ردپايى از خود در تمام حماســه سازى هاى سرخ 
به جا گذاشته است. عجبا كه آشناترين تصوير از اعجوبه 
قرمزها را با آن شــنل لاجوردى و توپ طلايى به خاطر 

مى آوريم كه مجله دنياى ورزش در 20 شهريور 1350 
به عنوان مرد ســال فوتبال ايران به روى جلد برد. بك 
راســت افســانه اى احتمالا تنها نفرى بود كه با پيكان 
آلبالويى ( اهدايى مســئولان ايران ناســيونال ) پيست 
امجديه را دور افتخار زد و هزاران شاخ گل از تماشاگران 
دريافت كرد. يك ســال بعد در جام ملت هاى آســيا در 
بانكوك باز هم او بود كه در ميان آن همه مهاجم چشــم 
بادامى و زرد پوســت در آســمان قاره كهن درخشيد و 
بهترين بازيكن جام شــد. ابراهيم انگار كه از پرقنداق، 
پيســتون متولد شــده بود. هيچ «دو»يى از او «يك»تر 
نبود! همين هم بود كه  آلن راجرز مى گفت : «او بهترين 
دفاع راست آسياست و هم تراز بهترين ستاره هاى دفاعى 
اروپاســت». او در آن ســال ها كه هنوز لژيونر شدن مد 
نبود دل سرمربى تيم استوك انگليس كه براى برگزارى 
دو بازى دوســتانه به تهران آمده بود را ربود و پيشنهاد 
600هزار تومانى دريافت كرد. پيشــنهادى كه هيچ گاه 
پذيرفته نشد تا همايون بهزادى و صفر ايرانپاك كه هردو 
سرزن هايى كلاسيك بودند از ماندن سازنده سانترهاى 
افســانه اى در ايران قند در دلشان آب شــود. ابراهيم 
افشار تعبير خوبى در مورد ابراهيم آشتيانى دارد « او به 
اندازه فورواردهاى قرمزپوش در طول تاريخ، قدر نديد. 
حتى در آن بازى شــش تايى ها كه همه مزد و مواجبش 
به اسم گلزنان نوشته شــد، هيچ كس از بازى درخشان 
آشتيانى و فرصت ســازى هايش براى فورواردها و خاصه 
ايستادگى اش در مقابل هجوم ديوانه وار تاجى هاى عاصى 

(به ويژه بعد از نتيجه 4برصفر) قصه نساخت. »
ابراهيم اما ســرانجام قصه خودش را ساخت.قصه اى كه 
مزين است به گل هاى پرشمار كه با هنر او ساخته شدند و 
تحسين همه را بر انگيختند. قصه اى كه در اين اواخر توام 
با نجابت و سكوت و فداكارى بود. او هيچ گاه از پرسپوليسى 
كه براى هوادارانش روزهاى رويايى ســاخته بود ســهم 
خواهى نكرد و هيچ گاه حاشــيه اى نساخت. حذف غمبار 
برانكو و مردانش در آستانه رسيدن به فينال باشگاه هاى 
آسيا احتمالا آخرين فريم هاى تلخ زندگى ورزشى پيرمرد 
متعصب و پرافتخار سرخ ها بود.  حالا امجديه دوباره ميزبان 
پسرطلايى 70 ساله خود است. بدون آن پيكان آلبالويى و 

بدون آن شنل لاجوردى و توپ طلايى.

براى دربى 85 
مجوز بازى مسلمان و غفورى صادر شد

ورزش: محسن مسلمان و وريا غفورى دوستاره تيم هاى پرسپوليس و 
استقلال كه چند روز پيش توسط كميته اخلاق به دليل مصرف قليان 
تا اطلاع ثانوى محروم شدند ديروز با حضور در اين كميته توضيحات 
خود را ارائه دادند. اين دو بازيكن بعد از جلسه با تورك، رئيس كميته 
اخلاق حكمشان تعليق شد و مى توانند در دربى 85 به ميدان بروند.

مهاجرانى مدير فنى تيم فوتبال 
ستارگان ايران شد

ورزش: براساس برنامه ريزى هاى صورت گرفته قرار است به زودى 
تيم ستارگان باشگاه اينترميلان ايتاليا براى برگزارى ديدار با ستارگان 
فوتبال ايران به تهران سفر كند و در ديدارى نمادين به ميدان برود. 
مســئولان برگزارى اين بازى با حشمت مهاجرانى سرمربى پيشين 
تيم ملى فوتبال ايران گفت و گو كردند تا مسئوليت مديريت فنى تيم 
ســتارگان فوتبال ايران را بپذيرد.  پيش از اين حسين فركى و بيژن 
ذوالفقارنسب به عنوان سرمربى تيم ستارگان فوتبال ايران انتخاب 
شــده بودند و مهدى اربابى نيز به عنوان سرپرست در كنار اين تيم 

خواهد بود.

پيوس: شفر با جو دربى آشنا نيست
تسنيم: مهاجم پيشين تيم فوتبال پرســپوليس گفت: به نظر من 
پرسپوليس از هر لحاظ سرتر از استقلال است، ولى بايد ديد در زمين 

چه اتفاقاتى رخ خواهد داد. 
فرشاد پيوس در مورد بازى پرسپوليس - استقلال كه روز پنجشنبه 
برگزار خواهد شد، اظهار داشت:  من معتقدم كه شرايط اين دربى با 
دربى هاى چند سال اخير متفاوت است. سرمربى استقلال با جو اين 

مسابقه آشنا نيست.
 او شناخت زيادى از پرسپوليس ندارد و حتى من معتقدم هنوز هم 
استقلال را به صورت كامل نمى شناسد. وى در ادامه يادآور شد: در 
سال هاى گذشته ما شاهد چنين شــرايطى نبوديم، ولى حالا روى 
نيمكت استقلال فردى خواهد نشست كه آشنايى زيادى با جو اين 

مسابقه ندارد.

آب پاكى كرانچار روى دست 
تراكتورسازى

ورزش: سرمربى تيم فوتبال سپاهان اعلام كرده كه به مهاجم سرباز 
خود نياز دارد و او بايد به اصفهان برگردد.

مهدى شــريفى كه در تراكتورســازى توپ مى زند، دوران خدمت 
سربازى اش در نيم فصل به اتمام مى رسد و بايد به سپاهان برگردد. در 
همين راستا باشگاه تراكتورسازى چند وقت پيش نامه اى به باشگاه 
سپاهان ارسال كرد و خواســتار حفظ مهدى شريفى براى نيم فصل 
دوم شد، اما باشگاه اصفهانى با نظر كرانچار مخالف اين قضيه است و 

خواستار بازگشت شريفى به سپاهان شده است.

قدوس: روياى من بازى در لاليگاست
ورزش: ملى پوش ايرانى تيم اوسترساندس سوئد بازى در ليگ اسپانيا 
را روياى خود عنوان كرد تا تيم انگليسى كوئينز پارك رنجرز شانس 

كمى براى جذب او داشته باشد.
 به نقل از سايت اسپورت فيتنس،سامان قدوس پس از مواجه شدن با 
پرسشى درباره احتمال انتقالش به يك باشگاه خارجى گفت: اين يك 
رويا است. هر كارى كه در توانم باشد را انجام مى دهم تا اين اتفاق رخ 
دهد. هميشه مى خواستم در آلمان بازى كنم و اميدوارم كه به آنجا 

برسم، البته لاليگا در اسپانيا روياى من است. 
باشگاه كوئينز پارك رنجرز (QPR) اميدوار است سامان قدوس را 
مجاب به بازى در سطح دوم فوتبال انگليس كند اما به نظر مى رسد 
اين بازيكن ايرانى و باشگاه اوسترساندس جاه طلبى بيشترى دارند 
و كار را براى تيم انگليســى در فصل آينده نقل و انتقالات ســخت 

خواهند كرد.

بدون شك براى صعود تلاش مى  كنيم
سرمربى پرسپوليس مشهد : هنوز در 

آغاز راه هستيم
ورزش: تيم فوتبال پرسپوليس مشهد بايد در ادامه مسابقات ليگ 
دسته دوم كشــور، جام آزادگان از ســاعت 14:15 امروز به مصاف 

شهردارى بندرعباس، صدرنشين گروه ب اين رقابت ها برود. 
سعيد جوشش، سرمربى تيم فوتبال پرسپوليس مشهد در خصوص 
رقابت با شهردارى بندرعباس اظهار كرد: اين ديدار شرايط خاص خود 
را دارد، تا به امروز از 6 ديدار قبلى خود صاحب 12 امتياز شده ايم كه 
آمار خوبى به حساب مى آيد و رتبه دوم را براى پرسپوليس به ارمغان 
آورده اما بايد بپذيريم كه هنوز در ابتداى راهيم و نبايد فكر كنيم كه 
كار تمام شده اســت. حتى اگر اين ديدار را با پيروزى هم پشت سر 
بگذاريم بايد از فصل هاى قبلى ليگ دو درس عبرت بگيريم و بى جهت 

مغرور نشويم. 
جوشش با اشاره به اينكه پرسپوليس مشهد تنها نماينده استان در 
ليگ دسته دوم كشور است، تصريح كرد: اين موضوع كار ما را سخت تر 
از قبل كرده است. زيبنده فوتبال خراسان نيست كه در ليگ يك هيچ 

نماينده اى نداشته باشيم.  
وى گفت: اميدوارم در ادامه ليگ نيز شاهد كاهش اشتباهات داورى 

باشيم.

با وجود تكذيب استعفا توسط مديرعامل
نكونام ديگر به بابل برنمى گردد

ايسنا: در جريان تمرين تيم فوتبال خونه به خونه بابل افرادى 
اقدام به چاقو كشــى در محل تمرين اين تيم كردند كه اين كار 
باعث شد جواد نكونام و كادرفنى اش بابل را ترك كنند و به تهران 

باز گردند.
مالك باشگاه خونه به خونه از نقش عليرضا مرزبان در اين درگيرى ها 
صحبت كرد و از ادامه  همكارى با جواد نكونام خبر داد اما جواد نكونام 
در تهران پيشنهاد ادامه  همكارى توسط حسن زاده را رد كرده و طبق 
اخبارى كه به گوش مى رسد به احتمال زياد ديگر به بابل برنمى گردد 

تا به  اين  ترتيب جواد نكونام از خونه به خونه بابل جدا شود.
خونه به خونه در چارچوب مرحله يك هشتم نهايى جام حذفى جمعه 
به مصاف سياه جامگان مى رود و به احتمال زياد سرمربى جديد اين 

تيم روى نيمكت تيم بابلى مى نشيند.

ضد حمله

بيرانوند در رده نهم مشترك بهترين 
سنگربانان جهان

 The BEST ورزش:  مراســم معرفى بهترين هاى فوتبال جهان موســوم به
دوشنبه شب در شهر لندن برگزار و جان لوئيجى بوفون دروازه بان يوونتوس و تيم 
ملى ايتاليا با كسب 42,42 امتياز موفق به كســب بهترين دروازه بان جهان در 
سال 2017 شد و مانوئل نوير آلمانى از بايرن مونيخ و كيلور ناواس كاستاريكايى 
از رئال مادريد به ترتيب با كسب 32,32 امتياز و 10,10 امتياز در رده هاى دوم و 
سوم هستند. در اين فهرست نام عليرضا بيرانوند، دروازه بان تيم ملى كشورمان هم 
ديده مى شود كه نامش در فهرست كانديداهاى ابتدايى بوده، اما امتيازى كسب 
نكرده و به طور مشترك با آلفونسو بلانكو آنتونس از مكزيك، جان لوئيجى دوناروما 
از ايتاليا، ادِرسون از برزيل، فابريس اوندوآ از كامرون و دانيل سوباشيچ از كرواسى 

در رده نهم رده بندى برترين دروازه بانان جهان ايستاد.

جاسميان: در فوتبال ايران قصاب را جاى 
خياط گذاشته اند

فارس: پيشكسوت تيم فوتبال پرسپوليس درمورد درگذشت ابراهيم آشتيانى گفت: همه اين 
اتفاقات از فشار زياد است، متاسفانه هر كسى كنار پرسپوليس حضور دارد و بزرگان اين تيم 
كنار هستند، چرا بايد على پروين كنار باشد و افرادى كه معلوم نيست كجا بودند در مسند كار 
بنشينند، على اكبر طاهرى كجا بود كه الان همه كاره پرسپوليس شده است؟! در اين شرايط بنده 

خدا آشتيانى كه از روزهاى ابتدايى كنار پرسپوليس بود بايد كنار مى نشست. 
حميد جاسميان افزود: همايون بهزادى 14 سال بدون دريافت يك ريال در كميته پيشكسوتان 
بود. الان مهدى تاج اعلام كرد نيازى به كميته پيشكسوتان ندارد و آنجا را جمع كرد. اين ها چه 
كسانى هستند كه به فوتبال  آمدند، خياط را به بنايى و قصاب را به كار خياطى گذاشتند. آيا 
نمى توانستند آشتيانى را به باشگاه بياورند و از تجربيات او استفاده كنند؟ متاسفانه هر كسى به 
دنبال آوردن فاميل خودش است، اين وضعيت هم در استقلال وجود دارد. مهدى تاج كجا بوده 
كه اين همه تغييرات بوجود آمده و باند خودش و محمدرضا ساكت را در فدراسيون مستقر كرده 

است؟ آن وقت در اين وضعيت امثال محمد دادكان بايد بيرون بنشينند.
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ورزشـــى

هافبك استقلال در گفت و گو با قدس
نورافكن: شانسم براى بازى دربى كم است

حميدرضاعرب: احتمال اينكه اميــد نورافكن به 
دربى      85برسد بسيار كم است اما اين بازيكن سرشار 
از انگيزه اســت تا اين بازى را هم تجربه كند. اميد در 
دو بازى اخير اســتقلال مقابل رقيب سنتى اش يكى 
از بهترين ها بــود. او در ميانه ميــدان مى جنگيد و 
نمايش خوبى داشت. استقلال اگرفصل پيش4امتياز 
از پرسپوليس قهرمان گرفت يكى از دلايلش همين 

اميد نورافكن بود.
*خبرداده اند كه دربى 85 را بايد از خانه نگاه 

كنى.
بله، اين خبر را ديــدم اما نمى دانم چــرا با قطعيت 
گفته اند كه من به دربى نمى رســم هنوز اميد هايى 

وجود دارد.
*يعنى اين خبر درست نيست؟

خبرمصدوميتم درست اســت اما دكتر هنوزبه خودم 
هم نگفته صددرصد نيستى.  تازه قراراست امروزازپاى 
مصدومم عكس MRI بگيرم بعد كه عكس ها را دكتر 

ديد تصميم مى گيريم. هنوز10 درصد شانس دارم.
*پس احتمال رسيدنت به دربى خيلى كم است.

خودم خيلى اميــدوارم كه دراين بــازى به ميدان 
بروم. البتــه بايد با آقــاى نوروزى مشــورت كنم. 
ايشان عكس را مى بيند بعد نظر نهايى را مى دهد. 
اگر مشــكلى نبود اعلام آمادگى مى كنم تا در اين 
بازى باشم. خيلى دوســت دارم بازى كنم و خيلى 

هم انگيزه دارم. 
*تا قبل از اينكه عكس تازه اى از پايت بگيرند 

نظر دكتر چه بود؟
اينكه بازى نكنم.

*پس خيلى بعيد اســت كه امروز جواب 
آزمايش طورى باشــد كه بازى 

كنى؟
دعا كنيــد. خيلى 

دوســت دارم 
بــازى كنم. 

تــا  امــا 

ديروز گفتند نمى رســى اما جواب آزمايش امروز هم 
مهم است. 

*هفته هاست بازى نمى كنى. دليلش چيست؟
بازى با نســاجى مصدوم بودم. در بازى هاى قبل هم 

تصميم كادرفنى بود كه بازى نكنم.
*كمى از تركيب استقلال دور شدى، اميد...

ل  تبــا و فو بــالا 

پايين دارد ديگر. گاهى هستى، گاهى نيستى. 
*اين شرايط كى تغييرمى كند؟

مصدوميتم از بين برود مطمئنا براى اســتقلال بازى 
مى كنم. جاى نگرانى نيست.

*شفر روى تو نظر مثبت دارد؟
ايشان تازه به استقلال آمده و نيازبه زمان دارد تا همه 
بازيكنان را به دقت بشناســد. من دراين مدت سعى 
كردم خودم را درتمرين ها خوب نشان بدهم اما تصميم 

گيرنده ايشان است.
*برنده دربى كيست؟

(قدرى مكث مى كند) دوست ندارم زياد وارد فضاى 
كرى خوانى شوم. قبل ازاين بازى بزرگ دوست دارم 
فضاى تيم آرام باشد و حرفى نزنم كه باعث دردسر شود 
اما طبيعى اســت كه علاقه دارم استقلال اين بازى را 

ببرد چه باشم چه نباشم.
*بسيارى اعتقاد دارند با حضور شفر شرايط 
فنى شما قدرى نســبت به قبل بهترشده 

است.
قطعا همين طوراست. شرايط بهتر شده و مطمئن 

باشيد بهترهم مى شود.
*باتوجــه بــه مصدوميــت هايى كــه اين 
اواخرداشتى و كمتر به بازى گرفته شدى ممكن 
است حضور در اردوى تيم ملى را ازدست بدهى؟
آقاى كى روش بــازى هاى مــا را زيرنظر دارد. 
ضمن اينكه بــازى نكردن من نمــى تواند دليلى 
بردعوت نشــدن به تيم ملى باشــد. بستگى دارد 
ســرمربى تيم ملى چه فكرى مى كنــد. واقعيت 
اين اســت كه در پســت من رقابت زياد است اما 
همه تلاشم اين اســت كه با تيم ملى به 
روســيه بروم. اميدوارم خدا 
كمكم كنــد و يكى 
از مســافران 
بــى  ر د

باشم.

اولين كرسى تلاوت رضوى در 
تربيت بدنى آستان قدس رضوى 

برگزار شد 
ورزش: اولين كرســى تلاوت رضوى با هــدف ارائه برنامه 
هاى قرآنى محور در ورزش و تلفيق حضور قاريان در محيط 
هاى ورزشى و حضور ورزشكاران در جلسات قرآنى در سالن 

همايش هاى موسسه تربيت بدنى برگزار گرديد.  
در اين مراسم دكتر هاشــمى جواهرى،مديرعامل موسسه 
تربيت بدنى آستان قدس رضوى ارائه يك الگوى اسلامى و 
ايرانى از ورزش با برند رضوى را مورد تاكيد قرار داد و افزود: 
وقتى از ورزش با برند رضوى صحبت مى كنيم يعنى ورزشى 
كه مورد انتظار نظام مقدس جمهورى اسلامى و همتراز با 
فرهنگ اسلامى آن است.در اين الگوى ورزشى ورزشكاران 
توامان جسم و روحشــان را پرورش و در جهت تهذيب آن 
تلاش مى كنند و اخلاق - مــروت و مردانگى را در پرتوى 
آموزه هاى اسلامى فرا مى گيرند و عمل به آن را مورد مداقه 

قرار مى دهند.
در ادامه اين مراســم قاريان بين المللى قــرآن غلام نژاد، 
حسنى و  لعل اول كه از برجستگان كشورى قرآن هستند 

به تلاوت پرداختند.
رونمايى از فعاليت هاى جديد موسسه تربيت بدنى از ديگر 
برنامه هاى اين جلسه بود.افتتاح هيئت قرآن و ورزش،هيئت 
ورزشى طلاب علوم دينى، پايگاه سنجش سلامت و ساختار 
قامتى ،پايگاه دانش افزايى مربيان و  طرح خادمياران ورزش 

حضرت رضا (ع) با حضور مسئولين رونمايى شد.
در پايان اين مراسم از فعالان فرهنگى و قرآنى و پيشكسوتان 
ورزش از جمله رضا احديان، ســيد مهدى قياســى،غلام 
پيروانى،ناظم الشريعه ،محســن تركى ،حميد توكل ،جواد 
نوروزى و غلامعلى مرتضايى و نيز قاريانى همچون افخمى 
،ســادات فاطمى،جواد پناهى،روغنى، غلام نژاد و حسنى 

تجليل به عمل آمد.

برانكو: اينجا، دربى قانون ندارد
فارس: ســرمربى تيم فوتبال پرســپوليس گفت: خوشــحالم و افتخار 
مى كنم كه هواداران پرســپوليس خواهان تمديد قرارداد من هســتند 
چرا كه آنها از هر چيــزى مهم ترند اما در اين مدت آنقدر كار فشــرده 
بوده كه نتوانســتيم به صورت دقيق وارد جزئيات اين موضوع شويم و 
من هم اين فرصت را به دســت نياوردم تا تصميمم را براى باقى ماندن 

در پرسپوليس قطعى كنم.
 برانكو ايوانكوويچ درباره پيش بينى و ارزيابى اش از دربى نيز اظهارداشت: من 
اهل پيش بينى نيستم و فقط مى گويم كه دوست داريم دربى را ببريم و براى 
برد به ميدان مى رويم. حالا حريف ما استقلال باشد يا سايپا يا هر تيم ديگرى 
مهم نيست. دربى در اينجا قانون خاصى ندارد و اين بازيكنان هستند در زمين 
تصميم مى گيرند چه نتيجه اى رقم بخورد. بازيكنانم هستند كه با دوندگى و 
روح تيمى تصميم مى گيرند در زمين پيروز شوند و مطمئناً هر تيمى بهتر كار 

كند برنده خواهد شد.

تارتار:  دوست دارم پرسپوليس برنده دربى 
نباشد

فارس:  ســرمربى تيم فوتبال پارس جنوبى گفت: براى اولين بار در عمر 
ورزشى ام دلم مى خواهد پرسپوليس مقابل استقلال امتياز از دست بدهد. 
مهدى تارتار اظهار داشت:من هميشه در زندگى دوست داشتم پرسپوليس 
برنده دربى باشد و مقابل استقلال و استقلالى ها سربلند و موفق باشد. اما 
اين مرتبه صادقانه حرف مى زنم. در اين دربى بدم نمى آيد كه پرسپوليس 
مقابل استقلال امتياز از دست بدهد. البته راضى به شكستش هم نيستم. 
ولى دوست دارم پرســپوليس امتياز از دســت بدهد تا همچنان در بالاى 
جدول بمانيم زيرا با پرسپوليس در رقابت صدرنشــينى قرار داريم، البته 
بارها گفته ام كه ما رقيب تيم هاى بزرگ نيستيم اما دوست داريم همچنان 

در بالاى جدول بمانيم.

فهرست 20 نفره سرخ ها اعلام شد
ورزش:  برانكو ايوانكوويچ نام بيســت بازيكن را براى دربى اعلام كرد كه نام 
محسن مسلمان نيز در ميان بازيكنان اين فهرست ديده مى شود. ليست 20 

بازيكن پرسپوليس به اين شرح است:
عليرضا بيرانوند، بوژيدار رادوشوويچ، ابوالفضل درويش وند، سيد جلال حسينى، 
شجاع خليل زاده، محمد انصارى، صادق محرمى، حســين ماهينى، شايان 
مصلح، محسن ربيع خواه، كمال كاميابى نيا، محسن مسلمان، بشار رسن، وحيد 
اميرى، سيامك نعمتى، احسان علوان زاده، گادوين منشا، على عليپور، احسان 

حسينى و سعيد حسين زاده.

رسن: عملكرد بازيكنان نتيجه دربى را 
مشخص مى كند

ورزش سه: بشار رســن در مــورد تقابل با اســتقلال در دربى 85 گفت: 
شناخت زيادى از ســرمربى جديد اين تيم ندارم اما مى دانم كه از مربيان 
بزرگ و باتجربه است و شــرايط كلى تيم حريف هم خوب است و مسلما 
بازى ســختى پيش روى ما قرار دارد كه نتيجه آن نامشخص است و تنها 
عملكرد بازيكنان مى تواند خوشــحالى يك طرف از هواداران را به همراه 
داشته باشد و من و هم تيمى هايم از تمام توان براى موفقيت و خوشحالى 

هواداران مان سود خواهيم برد.
وى در مورد آشنايى اش از دربى تهران و اينكه چه تصورى از بازى روز پنجشنبه 
دارد گفت: تقابل دو تيم يكى از بزرگترين دربى هاى دنياست. با وجود اينكه 
تجربه حضور در آن را تاكنون نداشتم اما چيزهاى زيادى در مورد آن شنيدم و 
شناخت خوبى از آن دارم. البته من با فضاى بازى سنگين و دربى بيگانه نيستم 
و در بزرگترين دربى عراق بين نيروى هوايى و الــزورا بازى كردم واميدوارم 

نتيجه به سود ما تمام شود.

تلگرامى

1

   باشگاه استقلال با انتشار اطلاعيه اى درگذشت آشتيانى، پيشكسوت باشگاه 
پرسپوليس را تسليت گفت.

    مراسم تشييع پيكر مرحوم ابراهيم آشــتيانى، امروز ساعت 10 صبح در 
ورزشگاه امجديه برگزار مى شود و در قطعه نام آوران بهشت زهرا(س) به خاك 

سپرده خواهد شد. 
    بهاروند رييس سازمان ليگ اعلام كرد دوربين هاى پخش زنده مى توانند 
براى دربى در ورزشگاه حاضر شــوند اما از ورود دوربين هاى برنامه تلويزيونى 

درورزشگاه جلوگيرى مى شود.
     مهدى قائدى تنها بازيكنى است كه مى تواند به ركورد روشن خاتمه بدهد. 
او يك ماه با تولد 18 سالگى اش فاصله دارد و جوان ترين بازيكن تركيب اصلى يا 

ذخيره دو تيم در دربى به شمار مى رود.

    رهبرى فر در حالى كه ســابقه گلزنى در دربى دارد، بهترين خاطره اش از 
دربى تهران را لگد زدن به على سامره مهاجم استقلال دانست.

     كميته انضباطى به اســتناد گزارش ناظر بازى استقلال و نساجى 
مهدى پاشازاده سرمربى نســاجى را به يك جلســه محروميت محكوم 

كرد.
    مهدى طارمى، مهاجم پرســپوليس كه اين روزها به دليل پرونده مربوط 
به حضورش در تركيه و تيم ريزه اســپور دوران محروميت خود را پشــت سر 
مى گذارد، راهى مركز اليت سنتر (PEC) شد.اشكان دژآگه، كاپيتان تيم ملى 

نيز كه اين روزها در ايران حضور دارد او را همراهى كرد.
    اميرآبادى مدافع هافبك تيم فوتبال استقلال تاكيد كرد من معتقدم اين 

دربى، دربى مربيان نيست و بايد اين مسابقه را دربى بازيكنان بدانيم.



نايب قهرمانى در رده جوانان 

درخشش «بهزاديان» در سواركارى كشور
 سواركارى  اميرمحمد سلطان پور    از شروع پيشرفت 
رشته سواركارى در استان خراسان رضوى مدتى  است كه 
مى گذرد و اكنون بايد منتظر نتايج اين پيشرفت ها باشيم. 
شايد اولين ثمره هاى اين پيشرفت، عملكرد اخير نمايندگان 
سواركارى استان در رده سنى جوانان در رقابت هاى كشورى 
باشد. مسابقات ســخت و نزديكى كه در تهران برگزار شد و 
در حالى كه چند نماينده به دور پايانى راه يافتند، پارســا 
بهزاديان اولين سواركارى از استان لقب گرفت كه با كسب 

عنوان دومى براى  خطه خورشيد به روى سكو رفت. 
*مقام بى سابقه

رامين چرمچى دبير هيئت ســواركارى استان در خصوص 
اين موفقيت مى گويد: «33نفر از سواركاران خوب كشور در 
رده جوانان در باشگاه نوروزآباد تهران به رقابت پرداختند و 
نماينده استان ما موفق به كسب رتبه دومى شد كه تاكنون 
سابقه نداشته است. او صف شكن بود براى سواركاران استان 

و مى توان از اين پس به موفقيت هاى بيشتر اميدوار بود.»
بهزاديان نايب قهرمان سواركارى جوانان كشور در مصاحبه 
با قدس در اين باره مى گويد: «بعد از دو دوره شركت در رده 
نوجوانان اين اولين دوره بود كه من در رده جوانان شركت 
كردم و بايد اذعان كنم كه سطح مســابقات بسيار بالاتر از 
دوره هاى گذشته بود. خوشحالم كه توانستم روى سكو بروم 

و اميدوارم اين تنها آغاز موفقيت براى من باشد.»
*كيفيت اسب ها

يكى از تعيين كننده ترين عوامل در موفقيت يك سواركار، 
كيفيت اسب او اســت به گونه اى كه بهزاديان اهميت آن 
را مانند اتومبيل راننده فرمول يــك تعيين كننده قلمداد 
مى كند و همانطور كه امامى مربى اين ســواركار تاكيد مى 
كند نقش پررنگــى در موفقيت اخير بهزاديــان ايفا كرده 
است. امامى مى افزايد: «يكى از دلايلى كه سواركاران استان 
نسبت به ســواركاران تهرانى نتايج ضعيفترى را كسب مى 
كنند، اين است كه ســواركاران تهرانى اغلب از اسب هاى 
بسيار با كيفيت تر و گرانقيمت ترى استفاده مى كنند و اين 
در رده بزرگسالان نيز بيشتر به چشم مى آيد به گونه اى كه 
هرچقدر هم سواركار خوبى باشــيد نمى توانيد بر كيفيت 

اسب آن ها چيره شويد. پدر آقاى بهزاديان نيز اسب جديد 
و با كيفيتى براى او تهيه كرده كه باعث شد آقاى بهزاديان 

بتواند به خوبى استعداد خود را نشان دهد.»
*كسب سهميه

امامى به جز مربيگرى سواركاران جوان استان، خود نيز در 
رده هاى مختلف جزو سواركاران مطرح استان است و اخيرا 
موفق شده اولين قدم براى كسب سهميه نهايى جام جهانى را 
نيز كسب كند. او در اين باره  مى گويد: «من حدود سه هفته 
قبل در مسابقات انتخابى در كلاس هاى 130، 135 و 145 
شركت كردم كه در دو رده اول رتبه ششمى و در كلاس 145 
نيز كه محلى براى كسب رقابت هاى جهانى است موفق شدم 

رتبه دوازدهم را كسب كرده و اولين قدم را براى صعود نهايى 
بر دارم. البته چند دوره مسابقات ديگر نيز برگزار خواهد شد 
و اگر در آنجا نيز موفق عمل كنم سهميه نهايى را مى گيرم.»

*بازگشت به استان
امامى به عنوان يكى از اولين ســواركاران خراسانى كه در 
باشگاه هاى تهران مشغول به فعاليت بوده است در اين رابطه 
مى گويد: «من در تهران شرايط خوبى داشتم و باشگاه هاى 
تهرانى امكانات بسيار مناسبى را براى سواركارانش فراهم 
مى كردند. اما امسال متوجه شديم كه خراسان قصد باشگاه 
دارى دارد و به همين دليل قــراردادم را تمديد نكردم و به 
عضويت تيم خراسان در آمدم. تا اينجاى كار نيز در مسابقات 

ليگ نتايج خوبى را كسب كرده ايم اما هنوز در ميانه راه اين 
مسابقات قرار داريم و مى توانيم به ليگ برتر راه يابيم.»

*نقش مربيان خارجى
شــرايط زمين و مربيان در اين چند وقت اخير در اســتان 
پيشرفت هاى خوبى داشته اســت و بهزاديان يكى از عوامل 
موفقيت خــود را كلاس هاى آموزشــى و حضــور مربيان 
خارجى مى داند. او تاكيد مى كند: «به جز مربى لهســتانى 
كه مدت هاست در مشهد حضور دارد، مربى درساژ يونانى نيز 
كمك هاى بسيار زيادى به پيشرفت سواركاران مشهد داشته 
است. ما در مســابقات معمولا از 60ثانيه، 55ثانيه را بر روى 
زمين هستيم و تنها 5ثانيه در حال پرش مى باشيم و به همين 
دليل كيفيت حركت با اسب بر روى زمين بايد در بالاترين 
سطح خود باشد. درســاژ نيز مخصوص حركات نمايشى با 
اسب است و مربى اخير يونانى چيزهاى زيادى به ما آموخت.»

امامى نيز خود به عنوان يك مربى در خصوص تاثير مربيان 
خارجى حاضر در اســتان تاكيد مى كند: «اختلاف مربيان 
اروپايى با مربيان ما بســيار زياد اســت. البته هزينه هاى 
سواركارى با چنين مربيانى بالاست اما هر سواركارى براى 
به روز كردن فعاليت هاى سواركارى خود در زمينه تكنيك و 
شكل كار، بايد هر چند وقت يك بار با اين مربيان كار كند تا 

خود را به روز نگه دارد.»
*نبود اسپانسر

امامى يكى ديگر از تفاوت هاى موفقيت ســواركارى استان 
خراسان و تهران را به دليل عدم وجود اسپانسرهاى مناسب 
براى اين رشــته در اينجا مى داند. او مى گويد: «كسى كه 
مى خواهد در رشته سواركارى ســرمايه گذارى كند، بايد 
بداند كه بيشــتر از چيزى كه دريافت مى كند خرج خواهد 
كرد. چنين اسپانسرهايى در استان پيدا نمى شوند و شرايط 
تبليغات نيز نسبت به تهران ضعيفتر است. همين اسپانسرها 
هســتند كه  مى توانند اســب هاى خوب را در دســترس 
سواركاران قرار دهند و سواركاران در باشگاه هاى تهرانى 50 
تا 100 اسب در دسترس خود دارند كه حداقل از ميان آن ها 
5اسب تراز اول را مى توان پيدا كرد اما اين رقم در اينجا تنها 

به يك عدد مى رسد.

توسل وزنه بردارى روسيه به 
دروغ سنج براى مبارزه با دوپينگ

ايسنا: رئيس فدراسيون وزنه بردارى روسيه بعد از اعلام محروميت 
يك ساله تيم وزنه بردارى اين كشور از برنامه هاى اين فدراسيون براى 
مبارزه با دوپينگ گفت. وى ادامه داد: تمام ورزشكاران كه در سطح 
ملى و بين المللى مســابقه مى دهند بايد در اين وب سايت ثبت نام 
كنند. در اين سايت آموزش هاى ضد دوپينگ آنلاين انجام مى شود 
كه اجبارى هستند و از ورزشــكاران آزمون گرفته مى شود. بنابراين 
ديگر هيچ ورزشكارى نمى تواند بگويد كه من از ممنوع بودن ماده اى 
اطلاع نداشته ام. وزنه برداران ملى تعهدى را امضا مى كنند كه طبق 
آن در صورت مثبت شدن تست دوپينگ آنها به ما اجازه داده مى شود 

تا مصاحبه اى با استفاده از دروغ سنج با آنها داشته باشيم.

 مرادى: مى خواهم بهترين وزنه هايم را 
در آمريكا بزنم 

ورزش:  قهرمــان المپيك ريو گفت : اميدوارم تا مســابقات جهانى 
مشــكل خاصى پيش نيايد چرا كه مى خواهم بهترين وزنه هايم را 
در آمريكا بزنم. سهراب مرادى گفت: به  هر حال وقتى ركوردگيرى 
شود، وضعيت ركوردهاى من مشخص مى شود. ان شاء االله در اين يك 
ماه باقى مانده تا آغاز مسابقات جهانى هم همين منوال را پيش بروم 
و آسيب ديدگى  و يا مشــكل ديگرى پيش نيايد چراكه مى خواهم  

بهترين وزنه هايم  را در مسابقات جهانى بزنم.
وى گفت: در مسابقات جهانى اول به دنبال مدال هستم، چرا كه حتى 
كسب مدال برنز جهانى هم خيلى با ارزش است. حالا اگر مسابقه خوب 
پيش برود و وضعيت بدنى ام هم خوب باشد ان شاء االله به شكستن 

ركورد دوضرب جهان هم حمله مى كنم.

برنامه هفته چهارم ليگ برتر واليبال
ورزش:  هفته چهارم دور رفت ليگ برتر واليبال روز چهارشنبه سوم 

آبان ماه با شش ديدار پيگيرى خواهد شد.
پيكان تهران - سايپا تهران ساعت 15
  شمس - شهردارى تبريزساعت 16

 شهردارى اروميه - رعد پدافند كاشان ساعت 16
 شهردارى ورامين - نماينده گنبد ساعت 17 و 30 دقيقه

 كاله مازندران - سارويه سارى ساعت 16
 خاتم اردكان - بانك سرمايه ساعت 17 و 30 دقيقه 

جريمه سنگين
 براى ستاره گلدن استيت

ورزش: ستاره تيم گلدن اســتيت با جريمه اى ســنگين از سوى 
اتحاديه بســكتبال حرفه اى آمريكا روبرو شــد.  در حالى كه ليگ 
بسكتبال NBA روزهاى ابتدايى خود را پشت سر مى گذارد، ستاره 
تيم گلدن استيت حركت ناشايستى را در بازى با ممفيس انجام داد 
كه بازتاب منفى براى او داشت.  اســتفان كرى كه تا به حال 2 بار به 
عنوان ارزشــمندترين بازيكن NBA انتخاب شده، چند روز بعد از 
اينكه محافظ دهان خود را به سوى داور پرتاب كرد و از زمين بيرون 
رفت، با جريمه اى سنگين روبرو شد.  طبق تصميم مسئولان اتحاديه 
بسكتبال حرفه اى آمريكا كرى با جريمه 50 هزار دلارى محكوم شده 

و بايد براى بازگشت به ميادين اين مبلغ را بپردازد.

عنوان ششمى تيم ميكس تپانچه 10 
متر ايران

ورزش:  رقابت هاى تيراندازى فينال فيناليســت هاى جام جهانى 
هند در حالى آغاز شــد كه در رشــته ميكس تيمى تپانچه 10 متر، 
تيم كشــورمان با تركيب گلنوش ســبقت الهى و وحيد گل خندان 
در بين هشــت تيم در مرحله نيمه نهايى، در نهايت با كسب امتياز 
760 مشــتركاً با تيم چين تايپه در جايگاه پنجم قرار گرفت، اما در 
راند شمارى نهايى جايگاه ششــم را به خود اختصاص داد و از صعود 

به فينال بازماند.

ركابزن دستفروش، مربى شد
ايسنا: بانوى ركابزن سابق تيم ملى پس از اعلام خبر دستفروشى اش 
به عنوان مربى منصوب شد. آتوسا عباســى ركابزن سابق تيم ملى 
دوچرخه سوارى كه خبر دستفروشــى او منتشر شد، اكنون پس از 
اينكه فدراسيون اعلام كرد مجوز باشــگاه دارى او را  صادر مى كند، 

هيئت تهران هم اين ركابزن را به عنوان مربى منصوب كرد.

خبر

چهارشنبه 3 آبان  هفته 4 ليگ برتر واليبال
 پيكان تهران - سايپا

 ساعت: 15:00 زنده از شبكه ورزش

چهارشنبه 3 آبان هفته 4 ليگ برتر واليبال
 خاتم اردكان - بانك سرمايه

 ساعت: 17:30 زنده از شبكه ورزش

چهارشنبه 3 آبان  جام حذفى آلمان
 لايپزيش - بايرن مونيخ

 ساعت: 22:15 زنده از شبكه ورزش

چهارشنبه 3 آبان جام اتحاديه انگليس
 چلسى - اورتون

 ساعت: 22:15 زنده از شبكه سه

پنجشنبه 4 آبان  هفته 10 جام خليج فارس
 پرسپوليس - استقلال

 ساعت: 16:40 زنده از شبكه سه

پنجشنبه 4 آبان جام حذفى ايران
 تراكتورسازى - فجرسپاسى

 ساعت: 17:00 زنده از شبكه ورزش

اسپانيا - لاليگا
 رئال سوسيداد 1 -  1 اسپانيول

 ديپورتيوو لاكرونيا 1 - 2 خيرونا

ميز نتايج

ورزش در سيما

15

اشتباه عجيب
 كميته ملى المپيك  

ملى پوش فقيد بسكتبال
 صاحب رأى شد!

ورزش: انتشار ليست ورزشكاران واجد شرايط در انتخابات كميسيون ورزشكاران 
دردسرساز شد.  در شرايطى روابط عمومى كميته ملى المپيك اسامى ورزشكاران 
واجد شرايط براى حضور در راى گيرى كميسيون ورزشكاران را اعلام كرد كه يك 
اشتباه عجيب مرتكب شده بود. اسامى 434 ورزشكار واجد شرايط براى حضور در 
راى گيرى اين كميسيون و انتخاب اعضاى آن به ترتيب حروف الفباى رشته ها 

اعلام شده است.  نكته عجيب در اعلام اسامى ورزشكاران وجود نام زنده ياد 
آيدين نيكخواه بهرامى در ميان ملى پوشان واجد شرايط بسكتبال است. 

اين ملى پوش فقيد بسكتبال نزديك به 10 سال است كه از دنيا 
رفته و مشخص نيست كه اين اشتباه عجيب كميته ملى 

المپيك چرا و چگونه صورت گرفته است.

لژيونر دوچرخه سوارى 
ايران قهرمان شد

ورزش: بانوى لژيونر دوچرخه ســوارى ايران در اولين تجربه 
خود به افتخار بزرگى رسيد. ماندانا دهقان كه قرارداد خود را اخيرا 

به عنوان اولين لژيونر دوچرخه سوارى زنان ايران با يك باشگاه اماراتى 
امضا كرده، براى اولين  بار در تورنمنت بــا پيراهن اين تيم در تور تايلند 

شركت كرد.
اين ركابزن ايرانــى كه در 3 مرحلــه قبلى تور چيانگ مــاى تايلند 
عملكرد خوبى داشــت، در مرحله   چهارم و پايانى توانست به مقام 
قهرمانى برسد. ماندانا دهقان كه براى تيم الاصيل امارات ركاب 

مى زند،  با ثبت زمان 5 ســاعت و 59 دقيقــه و 30 ثانيه 
در مجموع چهار مرحله عنوان نخســت  و پيراهن 

طلايى تور را به دست آورد.

 پايان ناخوشى
 دختران بسكتباليست 

با كسب پيروزى
ورزش: تيم نوجوانان ايران با پيروزى در اولين ديدار قهرمانى آسيا 

مشكلات قبل از حضور در اين رقابت ها را به فراموشى سپرد.
 تيم ملى بسكتبال دختران زير 16 سال ايران در مسابقات قهرمانى آسيا 

بعد از حرف و حديث هاى فراوان   كار خود را آغاز كرد.
 اين تيم در اولين گام به مصاف نپال رفت و با ارائه يك نمايش دلپذير با 

نتيجه 89 بر 32 به برترى رسيد.
 دختران ايرانى كه بايد در بازى هاى بعــدى خود مقابل هند و 

سريلانكا قرار بگيرند، يك بار به خاطر بدهى فدراسيون به 
فيباآسيا از جدول مسابقات كنار رفتند اما در نهايت 

توانستند مجوز حضور بگيرند.
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على پروين پيشكسوت باشگاه پرسپوليس، به خبر 
درگذشت هم تيمى قديمى خود در پرسپوليس و تيم 
ملى يعنى ابراهيم آشتيانى واكنش نشان داده و آن را 

تسليت گفته است. 

كريستيانو رونالدو ستاره پرتغالى رئال بعد از كسب 
جايزه مرد سال 2017 فيفا، در توئيتى اين جايزه را به 
خانواده، دوستان و هم تيمى هايش در باشگاه و تيم 
ملى كشورش تقديم كرده و از آن هايى كه به او راى 

دادند تشكر كرده است.

على دايى يكى ديگر از بزرگان فوتبال ايران بود كه 
بعد از درگذشت يكى از اسطوره هاى فوتبال اين كشور 
يعنى ابراهيم آشتيانى تسليت گفته است. او عكسى 

نيز از دوران جوانى او منتشر كرده است.

نيمار برزيلى كه گرانقيمت ترين بازيكن تاريخ جهان 
محسوب مى شــود، بعد از قرار گرفتن در رتبه سوم 
بهترين بازيكن ســال جهان بعد از رونالدو و مسى، 
عكسى از خود به همراه جايزه قرارگيرى در تركيب 
تيم منتخب فيفا را در توئيتر خود  منتشر كرده است..

در پى اخراج شدن كومن

«مويس» و «آنچلوتى» گزينه هاى بعدى اورتون
در مراسم سالانه جوايز فيفا

«رونالدو» دوباره «مسى» را مغلوب كرد
دانيال صدقى: در ادامه اخراج هاى ســريالى مربيان شــاغل 
درليگ برتر، رونالد كومن هلندى هم كه تيمش به رغم هزينه 

150 ميليون پوندى در تابســتان اين فصل در قعر 
جدول ليگ برتر به ســر مى برد از نيمكت اورتون 
اخراج شد. شكست ســنگين برابر آرسنال دليل 
اصلى پايان همــكارى او با اورتون معرفى شــد. 
اگرچه تصاوير منتشر شــده در سايت ديلى ميل 
هم كه چهره كومن خســته را ساعت هفت صبح 

روز دوشنبه ســر تمرين اورتون بعد  از 
يك شب خوشگذرانى در رستوران 
ســن كارلو شهر منچســتر در كنار 
دوســتش پپ گوارديولا نشان مى 
دادند، مى توانســته در اين تصميم 
مسئولان باشــگاه موثر باشد. به طور 

حتم آن تصاوير به مــذاق هيچ يك از 
هواداران اورتون بعد از شكست سنگين 
در گوديسون پارك كه اورتون را با 8 امتياز 
در رتبه هفدهم جدول رده بندى ليگ برتر 
قرار داد، خوش نيامــده بودند. واكنش 
كومن به حــدى غيرطبيعــى بود كه 
واكنشى جدى تر را از سوى مسئولان 
باشگاه در پى داشت. بيل كن رايت 
رئيس باشــگاه و فرهاد مشــيرى 

سهامدار اصلى اورتون بعد از جلســه صبح روز دوشنبه به اين 
نتيجه رســيدند كه دوران حضور كومن روى نيمكت به پايان 
رســيده و خبر اخراج او را از طريق سايت رسمى باشگاه به 
اطلاع عموم رسانده و از زحمات 16 ماهه او در اين تيم 
كه عنوان هفتمى ليگ برتر در فصل گذشته را به همراه 

داشته، تشكر كردند.
 بلافاصله گمانه زنى رسانه ها در مورد جانشين احتمالى 
او روى نيمكت آغاز شده و نام هايى همچون ديويد 
مويس و حتى كارلو آنچلوتى مربى سابق بايرن 
مونيخ و شان دايچ مربى برنلى به عنوان 
گزينه هاى احتمالــى مربيگرى اورتون 
معرفى شــده اند. درحال حاضر داويد 
آنسورث مربى تيم زير 23 سال اورتون، 
اين تيم را براى بازى چهارشنبه شب 
برابر چلسى در جام اتحاديه هدايت 
مى كند. كومن اميد زيادى داشت تا 
هرطور شده براى اين مسابقه روى 
نيمكت آبى پوشــان حضور داشته 
باشد تا از آخرين شــانس خود براى 
اثبات شايســتگى هايش در اين ســمت 
دفاع كند. خواسته اى كه ونگر و توپچى ها 
در يك بعدازظهر تلخ پاييزى از او ســلب 

كردند.

امين غلام نژاد: كريستيانو رونالدو امســال در مراسم جوايز 
برترين هاى سال فيفا در لندن با اختلاف چشمگيرترى نسبت 
به سال گذشته ليونل مسى اصلى ترين رقيب خود را شكست 
داد. مهاجم پرتغالى رئال با كسب 43,16 درصد آراى بازيكنان، 
مربيان و خبرنگاران و هواداران سراسر جهان برنده جايزه مرد 
سال فيفا درســال 2017 نام گرفت و اين درحالى بود كه سهم 
مسى از آراى كسب شــده تنها 19,25 درصد بود. نيمارهم با 
كسب 6,97 درصد آرا در رتبه ســوم قرار گرفت. سال گذشته 
رونالدو 34,54 درصد آرا را در مقايســه با 26,42 درصد آراى 

مسى تصاحب كرده بود.
 اين درحالى است كه رونالدو و مسى ، طبق ليست منتشر 

شــده كاپيتان هاى تيم هاى ملى، بر اساس يك 
ســنت ديرينه هردو از راى دادن به 

ديگرى خوددارى كــرده بودند. 
رونالدو هم تيمى هايش در رئال 
يعنى مودريچ، سرخيو راموس 
و مارسلو را برگزيد و مسى هم 
به سوارس، اينيســتا و نيمار 
راى داده بــود. موفقيت هاى 
رونالدو در پايان فصل گذشته 
كه بــه زدن 10 گل در 5 بازى 
پايانى اين تيم در ليگ قهرمانان 
و قهرمانى رئال در چمپيونزليگ 

منجر شد عامل اصلى انتخاب شدن او نام گرفتند. او در سيستم 
جديد جوايز سالانه فيفا كه دومين دوره آن امسال در لندن انجام 
شد، دو بار مسى را مغلوب كرده است. اين درحالى است كه ستاره 
آرژانتينى بارسا  5 توپ طلا به خود اختصاص داده و رونالدو كه به 

برنده جايزه امسال فرانس فوتبال در دسامبر احتمال فراوان 
خواهد شــد تاكنون 4 بار برنده توپ 
طلا معرفى شده اســت. در رقابت 
براى كســب عنوان بهترين مربى 
ســال، زين الدين زيدان بالاتر از 
كونته و آلگرى جايزه نخست را به 
خود اختصاص داد و جيجى بوفون 
هم با كسب امتيازهاى بيشتر 
از كيلور نــاواس و مانوئل 
نويــر بهترين ســنگربان 
ســال فيفا نام گرفت. مرد 
شماره يك يوونتوس حتى 
به فهرست تيم منتخب سال 
فيفا هم كه پنج بازيكن رئال 
درآن حضور دارند، راه يافت. 
جايزه پوشكاش كه هرسال به 
زننده بهترين گل فصل تعلق 
مى گيرد هم بــه اوليويه ژيرو 
مهاجم فرانسوى آرسنال رسيد. 

انتخاب سرمربى تيم ملى بوكس 
بعد از مسابقات قهرمانى كشور

مهر: سرپرســت فدراســيون بوكس از انتخاب سرمربى 
جديد تيم ملى بزرگســالان پس از رقابــت هاى قهرمانى 

كشور خبر داد.
در حالى كه هنوز حداقل دو ماه تا پايان قرارداد سرمربى خارجى 
تيم ملى باقى مانده گمانه زنى ها براى انتخاب سرمربى داخلى 
براى اين تيم قوت گرفته است. هنوز علت عجله فدراسيون 
بوكس براى انتخاب سرمربى جديد تيم ملى آن هم در آستانه 
انتخابات مشخص نيست اما آنچه قطعى به نظر مى رسد پايان 
همكارى با «خيمنز» سرمربى كوبايى در تيم ملى بوكس است.
افشين داورى سرپرست فدراسيون بوكس   گفت: خير، هنوز در 

اين خصوص تصميم گيرى نشده است. بعد از رقابتهاى قهرمانى 
كشور و با نظر كميته فنى در اين مورد تصميم گيرى مى شود.

غيبت روزبهانى در قهرمانى كشور منطقى است
يكى از مسائلى كه ما در كميته فنى به آن تاكيد ويژه داشتيم 
اين بود كه همه بوكسورها در رقابتهاى قهرمانى كشور شركت 
كنند. اعلام كرده ايم كه هركس بدون دليل موجه در رقابتهاى 
قهرمانى كشور شركت نكند به تيم ملى دعوت نمى شود چرا 
كه نظم و انضباط يكى از اركان اصلى در ورزش حرفه اى است. 
احسان روزبهانى بوكســور توانمند كشورمان در حال حاضر 
در آلمان براى يك تيم بوكس مى كند و عليرغم اينكه بسيار 
علاقه مند بود در قهرمانى كشور باشد موفق نشد به ايران بيايد. 
ما هم شرايط وى را درك كرديم و غيبتش را موجه و منطقى 

مى دانيم.

چرا شانسم را امتحان نكنم
بولت: به توانايى ام در فوتبال ايمان 

دارم
ورزش: يوســين بولت كه به تازگى خودش را از دنياى 
دوندگى بازنشســته كرده بــود، دوباره بــراى حضور در 
فوتبال اعلام آمادگى كرده و مدعى شده نظر مردم برايش 

اهميتى ندارد.
  يوسين بولت، دونده سرشناس جامائيكايى، كه پيش از 
اين بارها از علاقه اش به فوتبال صحبت كرده بود، دوباره 
اعلام كرده كه براى حضور در اين رشته به خودش اعتماد 

دارد.
 او كه 31 ســال ســن دارد بارها مدال طلاى المپيك را 

كســب كرده اســت و در حال حاضر در حــال ريكاورى 
مصدوميت همسترينگش است. بولت كه يكى از هواداران 
منچستريونايتد است براى تماشاى گرند پرى فرمول يك 
آمريكا رفته بود كه با خبرنگاران مواجه شد و به سؤال آن ها 
درباره ورود به دنياى فوتبال پاســخ داد: هدف شــخصى 
من ورود به فوتبال اســت و اهميتى نمى دهم مردم چه 
مى گويند. به خــودم دروغ نمى گويم، نمى خواهم احمق 

باشم.
 بولت در ادامه گفت: احساس مى كنم از پسش بر مى آيم و 
اگر فكر كنم مى توانم حتما آن را امتحان مى كنم. اين يك 
رويا و بخش ديگرى از زندگى من است. وقتى رويايى دارى 
هميشه بايد براى رسيدن به آن بجنگى و تلاش كنى. چرا 

نبايد سعى كنم و ببينم چه اتفاقى مى افتد؟

 ميليون پوندى در تابســتان اين فصل در قعر 
جدول ليگ برتر به ســر مى برد از نيمكت اورتون 
اخراج شد. شكست ســنگين برابر آرسنال دليل 
اصلى پايان همــكارى او با اورتون معرفى شــد. 
اگرچه تصاوير منتشر شــده در سايت ديلى ميل 
هم كه چهره كومن خســته را ساعت هفت صبح 

روز دوشنبه ســر تمرين اورتون بعد  از 
يك شب خوشگذرانى در رستوران 
ســن كارلو شهر منچســتر در كنار 
دوســتش پپ گوارديولا نشان مى 
دادند، مى توانســته در اين تصميم 
مسئولان باشــگاه موثر باشد. به طور 

حتم آن تصاوير به مــذاق هيچ يك از 
هواداران اورتون بعد از شكست سنگين 
8در گوديسون پارك كه اورتون را با 8در گوديسون پارك كه اورتون را با 8 امتياز 
در رتبه هفدهم جدول رده بندى ليگ برتر 
قرار داد، خوش نيامــده بودند. واكنش 
كومن به حــدى غيرطبيعــى بود كه 
واكنشى جدى تر را از سوى مسئولان 
باشگاه در پى داشت. بيل كن رايت 
رئيس باشــگاه و فرهاد مشــيرى 

رســيده و خبر اخراج او را از طريق سايت رسمى باشگاه به 
اطلاع عموم رسانده و از زحمات 

كه عنوان هفتمى ليگ برتر در فصل گذشته را به همراه 
داشته، تشكر كردند.

 بلافاصله گمانه زنى رسانه ها در مورد جانشين احتمالى 
او روى نيمكت آغاز شده و نام هايى همچون ديويد 
مويس و حتى كارلو آنچلوتى مربى سابق بايرن 
مونيخ و شان دايچ مربى برنلى به عنوان 
گزينه هاى احتمالــى مربيگرى اورتون 
معرفى شــده اند. درحال حاضر داويد 

آنسورث مربى تيم زير 
اين تيم را براى بازى چهارشنبه شب 
برابر چلسى در جام اتحاديه هدايت 
مى كند. كومن اميد زيادى داشت تا 
هرطور شده براى اين مسابقه روى 
نيمكت آبى پوشــان حضور داشته 
باشد تا از آخرين شــانس خود براى 
اثبات شايســتگى هايش در اين ســمت 
دفاع كند. خواسته اى كه ونگر و توپچى ها 
در يك بعدازظهر تلخ پاييزى از او ســلب 

كردند.

مربيان و خبرنگاران و هواداران سراسر جهان برنده جايزه مرد 
 نام گرفت و اين درحالى بود كه سهم 
19,25مسى از آراى كسب شــده تنها 19,25مسى از آراى كسب شــده تنها 19,25 درصد بود. نيمارهم با 
 درصد آرا در رتبه ســوم قرار گرفت. سال گذشته 
26,42 درصد آرا را در مقايســه با 26,42 درصد آرا را در مقايســه با 26,42 درصد آراى 

 اين درحالى است كه رونالدو و مسى ، طبق ليست منتشر 
شــده كاپيتان هاى تيم هاى ملى، بر اساس يك 

ســنت ديرينه هردو از راى دادن به 
ديگرى خوددارى كــرده بودند. 
رونالدو هم تيمى هايش در رئال 
يعنى مودريچ، سرخيو راموس 
و مارسلو را برگزيد و مسى هم 
به سوارس، اينيســتا و نيمار 
راى داده بــود. موفقيت هاى 
رونالدو در پايان فصل گذشته 
 بازى 
پايانى اين تيم در ليگ قهرمانان 
و قهرمانى رئال در چمپيونزليگ 

برنده جايزه امسال فرانس فوتبال در دسامبر احتمال فراوان 
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طلا معرفى شده اســت. در رقابت 
براى كســب عنوان بهترين مربى 
ســال، زين الدين زيدان بالاتر از 
كونته و آلگرى جايزه نخست را به 
خود اختصاص داد و جيجى بوفون 
هم با كسب امتيازهاى بيشتر 
از كيلور نــاواس و مانوئل 
نويــر بهترين ســنگربان 
ســال فيفا نام گرفت. مرد 
شماره يك يوونتوس حتى 
به فهرست تيم منتخب سال 
فيفا هم كه پنج بازيكن رئال 
درآن حضور دارند، راه يافت. 
جايزه پوشكاش كه هرسال به 
زننده بهترين گل فصل تعلق 
مى گيرد هم بــه اوليويه ژيرو 
مهاجم فرانسوى آرسنال رسيد. 



 جامعه/مریم احمدی شیروان تصاویر 
و فیلم هــای وحشــتناک از صدها 
هزار مســلمان میانماری رانده شده، 
آواره، گرسنه و تشــنه با داغ از دست دادن عزیزان 
بر دل و زخم و درد بر جان، ســند انکار ناپذیری از 
رنــج غیرقابل تصور این اقلیت در قرن 21 میلادی 
اســت. جنایتی که سبب شده تا کنون بیش از 10 
هزار خانه ســوزانده شده، بیش از 3000 زن و مرد 
و کودک به قتل رســیده و بازمانــدگان به اعماق 

جنگل ها و بنگلادش پناه ببرند.
به منظور کمک به آنان کمک های بشر دوستانه در 
چند مرحله از سوی کشــورمان و با نظارت هلال 
احمر بنگلادش در میان مســلمانان روهینگیایی 
میانمار در اردوگاه های اوخیا، تن کالی، کوتوبالانگو 

صورت گرفت.
مریــم یارقلی، چند ســالی در رســانه ها خبرنگار 
و گزارش نویــس بوده و حــالا در بزرگ ترین نهاد 
امدادرسانی کشــور در بخش اطلاع رسانی مشغول 
به فعالیت اســت. او یکی از افرادی اســت که برای 
کمک به این افراد مظلوم پیشــقدم شده و با وجود 
اینکه حدود یک هفته از ســفر بازگشته است، اما 
هنوز آن تصاویر و لحظه های غم بار هر شــب مانند 
کابوسی به سراغش می آید. آنچه در زیر می خوانید 
دیده ها، شــنیده ها و روایتی است از جنایتی که به 

گفته خودش قلم توان توصیف آن را ندارد.

 شنیدن کی بوُد مانند دیدن
برایــم جالــب اســت بدانم یــک خانم بــا تمام 
محدودیت هایی که در جامعه ما دارد، چطور پا در 
این سفر گذاشته است؟ تجربه ای از سفرهای مشابه 
داشته اســت یا نه؟ او در پاســخ به این پرسش ها 
می گوید: »نه، من تجربه ســفری مشابه این سفر 
نداشتم. حدود دو سال پیش درخواست دادم همراه 
یک کشــتی حامل کمک های بشر دوستانه هلال 
احمر که برای مردم یمــن بود بروم. اما با توجه به 
طولانی بودن ســفر و ملاحظاتی خاص با این سفر 
موافقت نشــد. با این حال در اتفاقاتی مانند سیل 
و زلزلــه، برف و کولاک از نزدیک شــاهد کمک و 
امدادرســانی به مصدومان بــوده ام. اما هیچ  کجا و 
هیچ کدام از این شــرایط و اوضاع به وخامت حال 

مردم روهینگیا نبود«.
یارقلی از تمهیدات این سفر نیز برایمان می گوید، از 
تصویر و تصوری که قبل از ورود به منطقه در ذهن 
داشت. او توضیح می دهد: »قبل از سفر شنیده بودم 
آنجا بشــدت بارندگی بوده و شرایط آب و هوایی 
خوب نیست. مانند بقیه ســفرهای امدادرسانی، 
فقط با یک کوله پشــتی، بادگیر و کفش و لباسی 
که بتوانم از آن در هوای بارانی استفاده کنم، عازم 
شدم. درباره سفر هم باید بگویم که من زیاد سفر 
می روم چه زمانی که در رســانه بودم و اکنون هم 
به اقتضای شغلم، بســیار تمایل داشته و دارم که 
تیم را در سفرها همراهی کنم. سال ها در کربلا به 
عنوان امدادگر-خبرنگار فعالیت داشته ام، اما شرایط 
آوارگان آنجا بســیار متفاوت بود. داخل کشور نیز 
استان هایی مانند سیستان بلوچستان، هرمزگان، 
بوشــهر، خراســان جنوبی، آذربایجان، خوزستان 
مناطق محرومی دارند که شرایط زندگی در آنجا 
مساعد نیست. اســتان هایی که مناطق محرومی 
دارند مانند جنوب کرمان؛ کهنوج، جهرم، جیرفت 
را از نزدیک لمس کرده بودم و می دانستم زندگی 
در شرایط دشوار چگونه است. تصورم از میانمار و 
وضعیت مردمانش نیز برگرفته از عکس هایی بود 
که از آن کشــور دیده بودم. گزارشاتی که سازمان 
ملل، یونیسف یا فدراسیون بین المللی صلیب سرخ 
و هلال احمر به عنوان نهادهای بشــر دوستانه از 
وضعیت آواره ها می دادنــد را هم خوانده بودم. اما 
ســفر به این کشــور مصداق واقعی شنیدن کِی 
بوُد مانند دیدن بود. با تمام تصوراتی که داشــتم 
و می دانستم شرایط سختی آنجا حکم فرماست و با 
تمام تجاربی که قبل آن، از مردم کشورم داشتم و 
دردها و زخم ها را دیده بودم اما شرایط آنجا بسیار 

متفاوت تر، سخت تر و تلخ تر بود«.

 خانه هایی با نایلون و بامبو
خانم یارقلی حالا دیگر آمــاده بود. آماده که زودتر 
ساعت پرواز برســد و آنچه که در ذهن داشت را با 
چشــم ببینــد. او از آن روز و اولین تصاویر ورود به 
منطقه می گوید: »ســاعت چهــار عصر که از خانه 
بیرون آمدم، چهار عصر فردا بدون هیچ استراحتی 
در منطقه بودم. در نــگاه اول، تنها بهُت زده بودم. 
خودم را در جمــع افرادی دیدم که مات و مبهوت 
فقط نگاه می کردند، بدون هیچ حرفی. همان ساعت 
اول حضور در اردوگاه با آقایی که انگلیسی بلد بود 
صحبت کــردم. او توضیح می داد مــادر و پدرش، 
خانمش و فرزندانش همه کشته شده اند و او تنهای 
تنها توانســته بود از مرز خارج شــده و وارد خاک 

بنگلادش و اردوگاه شود«.
طبق آخرین اخبار صدها هزار مسلمان از سرزمین 
مادری خودشان کوچ اجباری کرده و به کشور هم 
مرزشــان بنگلادش پناه برده اند. یارقلی از وضعیت 
اســکان آن ها این طور به ما می گوید: »قبل از سفر 
تصور می کردم منطقه پر از افراد جدید اســت، اما 
دیدم که آنجا بیش از چند ســال پذیرای آوارگان 
روهینگیایــی اســت. از ســال های قبــل که این 
نسل کُشی ها شروع شــده، تعدادی از مرز رد و در 
بنگلادش اسکان گرفته بودند. شیوه زندگی مردم 
روهینگیــا در بنگلادش به این صورت اســت که 
سرپناه هایی با نایلون و چوب بامبو درست می کنند. 

زندگی افرادی که چند سال قبل به بنگلادش پناه 
آورده اند سر و شکل مشــخص دارد؛ مانند اردوگاه 
تنخالی، حکیم پارا. در این اردوگاه ها داد و ستد اتفاق 
می افتد. آب شرب و غیرشرب مشخص است. اما هر 
چه بیشتر به سمت مرز میانمار می رفتیم، افرادی 
را می دیدیم که تازه از میانمار آمده و مشــغول به 

ساخت خانه با نایلون و بامبو بودند«.
این طور که گفته می شود کشور بنگلادش به عنوان 
کشور میزبان با حدود 150میلیون نفر جمعیت در 
فضای جغرافیایی به اندازه اســتان خراسان جنوبی 

قرار داشــته و مردم فقیــری دارد. از خانم یارقلی 
از نحوه تعامل آن ها با مردم میانمار می پرســم که 
می گوید: »در بسیاری از روستاهای بنگلادش مردم 
کشور خودشان گرسنه بودند. اما با این شرایط بسیار 
مهربانانه و سخاوتمندانه پذیرای آوارگان بودند. حتی 
نخســت وزیر هم اعلام کرده بود که ما دست های 
خالــی، اما دل های بزرگی داریم. علاوه بر آن ارتش 
بنگلادش، ارتشی بسیار قوی با مدیریتی قوی است. 
آن ها در اردوگاه هایــی برای نهادهای بین المللی و 
کمک رسانی با شاخص، موضوع و اهداف مشخص 
تعریف کرده اند و براساس همین شاخص ها بر کار 

آن ها نظارت می کنند«.

 تلاش برای زنده ماندن
مردم روهینگیا زندگی نمی کنند، زنده مانی می کنند. 
یارقلــی که به گفته خــودش آنچــه از آوارگی و 
بیچارگــی آن مردم مظلوم دیده، محال اســت از 
خاطر ببرد؛ برای ما شرح می دهد: »آن ها فقط تلاش 
می کنند زنده بمانند. از صبح که بیدار می شــوند 
حتی با هم حرف هم نمی زنند. تعدادی دنبال غذا 
رفته و بقیه گوشه ای می نشینند. آن ها مصداق بارز 
زانوی غم بغل کردن هستند و بدترین شرایط برای 
یک جامعه این اســت که به سمت انزوا میل کند. 
همه کوله ای از خاطــرات تلخ با خود آورده اند و به 
این خاطرات فکر می کنند. حتی اعضای ســازمان 

پزشکان بدون مرز نیز می گفتند آن ها وقتی دکتر 
می آیند هم دوســت ندارند در مورد بیماری شــان 
حرف بزنند. شاید به همین دلیل باشد که بسیاری 
از جنایت های رفته بر آن ها مانند رازی سر به مهر 
می ماند. آن ها جمعیتی هستند که فرار کرده اند و 
انگیزه و شــوری برای زندگی ندارند. بیشــتر افراد 
خانواده آن ها با ســاطور و داس با بدترین شــکل 
ممکن کشته شده اند. زن ها و دختران بسیاری که 
مورد تجاوز قرار گرفته و آسیب های جسمی و روحی 
بسیار دیده اند«. از او می خواهیم آنچه از خوراک و 
پوشــاک آوارگان دیده نیز برایمان شــرح دهد. با 
دقت و وســواس می گوید: »در آن منطقه پوشاک 
به معنایی که ما داریم، نیست. بخصوص پسر بچه ها 
تنها با پارچه ای که به دور کمرشــان می پیچند راه 
می روند. خانم ها نیز پیراهن بلند و روســری دارند 
و بچه های کوچک هم عموماً لخت هســتند. البته 
گرما هم مزید بر علت است. خوراک اصلی آن ها هم 
برنج، دال عدس، شــکر و روغن است. سازمان های 
بین المللی مواد خام غذایی را به آن ها می رسانند، اما 
برای پخت، نیاز به انرژی وجود دارد که در دسترس 
نیست. سوزاندن درخت نیز آنجا ممنوع است. برخی 
از آن ها موکت های کف سرپناه ها را برای پخت غذا 
آتش می زنند. البته ارتش و گروه های کمک رسان، 
غذای گرم به آن ها می رسانند اما محدود است. آنجا 
بهداشت بشدت افتضاح است و طبق آمارها و آنچه 
دیده می شــد، بیشتر کودکان تنگی نفس و اسهال 
خونی دارند. اما شیوع بیماری خاصی در آنجا هنوز 
تأیید نشده است. دولت بنگلادش در تلاش است در 
مقابل برخی بیماری ها آن ها را واکسینه کند. برای 
هر 10 خانوار یک چشمه دستشویی وجود دارد که 
بعد از مدتی پرُ می  شود و کابین های دستشویی را 
جابه جا می کنند. بوی فاضــلاب و تعفن در همه 

اردوگاه ها پخش شده است«.

 کودکان روهینگیایی را دریابیم
می دانیم کودکان در حوادث آسیب پذیرترین گروه 
اجتماعی هستند. از خانم یارقلی می خواهم از حال 
و روز کودکان میانماری نیز برایمان بگوید. اما جواب 
فقط ســکوت است و سکوت. او که انگار دیگر توان 
سرپوش گذاشــتن بر احساسش را ندارد با صدایی 
بغض آلــود می گوید: »اگر بخواهیــم در این زمینه 
کاری جدی و نه نمایشــی! انجام دهیم، باید برای 
بچه ها کاری انجام دهیم. طبق اعلام ســازمان ملل 
در بین آوارگان 14 تا 16 هزار کودک بی سرپرست 
وجود دارد. آن ها بدون آب و غذا برای خودشان راه 
رفته، در گوشه ای غذا خورده و می خوابند. باید برای 
آن ها فکری کنیم. به طور نمونه امیدوارم که بتوانیم 
سرپرســتی آن ها را برعهده بگیریم که با توجه به 
شرایط خاص کشورشــان آن ها مشکلی ندارند، اما 
در کشــور ما برای این کار موانع قانونی بســیاری 
وجود دارد. حتی می  توانیــم در همان اردوگاه های 
واقع در کشور بنگلادش مراکزی برای اسکان آن ها 
در نظر بگیریم«. او با صورتی که سرشــار از نگرانی 
است، تأکید می کند: »بهتر است نیازهای خوراکی 
آن ها توســط خرید محلی در همان کشــور انجام 
شــود؛ زیرا ذائقه شان متفاوت است. بهداشت زنان 
بخصوص زنان باردار و بهداشــت کودکان در وضع 
بسیار بدی قرار دارد که اگر به همین صورت پیش 
برود، بیماری هایی به همراه خواهد داشــت. البته 
بــا ادامه کمک های بین المللی خوراک و پوشــاک 
آن ها به صورت حداقلی برطرف می شــود. اما آنچه 
که خیلی پنهان اســت و توجه نمی شــود، بحث 
حمایت های روانی است. آن ها افرادی بشدت آسیب 
دیده هســتند. جمعی از آدم های افسرده و منزوی 
کــه هیچ امیدی به زندگی ندارند. به نظر من که از 
نزدیک زندگی آن ها را لمس کردم، رسیدگی به این 
جنبه از زندگی آن ها و بهداشــت روانی، مهم ترین 
شکل از خدمت رسانی در مراحل بعدی است که نیاز 

به عزم جدی دارد«.
آوارگان روهینگیایی آینده ای مشخص نداشته و در 
محرومیت و مظلومیت مضاعفی به سر می برند. آیا 

فریادرسی وجود دارد؟

روایت خبرنگار ایرانی از روزهای تلخ 16 هزار کودک مسلمان میانماری  
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جامعه

برش

بیشتر افراد خانواده آن ها 
با ساطور و داس با بدترین 
شکل ممکن کشته شده اند. 
زن ها و دختران بسیاری که 
مورد تجاوز قــرار گرفته و 
آسیب های جسمی و روحی 

بسیار دیده اند

آموزش در جهان چند زبانگي

آموزش همگاني؛ یعنی آموزش همگاني کیفي. این مفهوم در جهان 
امروز به معنای توجه به بســیاري از زمینه هاي گوناگون فرهنگي و 
زباني در جوامع موجود است. موضوع آموزش همگاني، سیاستگذاران 
را به این چالش کشانده است که از یک سو در اندیشه فراهم آوردن 
زمینه یک رفتار بهنجار از تمامي جمعیت یک کشور باشند و از سوي 
دیگــر، این حق را برای اعضاي هر جامعه زباني و قومي محفوظ نگاه 

دارند که از دیگران تمایز داشته باشند.
در این رابطه، اقتصادها و جوامعی که تحت تأثیر دانش دیجیتالي از 
ویژگی جهانی شدن برخوردار هستند، بیشتر از همه این چالش ها را 
پیچیده تر کرده اند. اما یونسکو مسئولیت سنگینی در قبال ارزش ذاتي 

تنوع فرهنگي دارد و خود را ملزم به پاسداري از آن مي داند.
از ســوي دیگر آموزش و پرورش هم ابزاری برای تنوع فرهنگی و هم 
انعکاسي از آن محسوب می شود. به علاوه تحقیقات نشان داده است که 
زبان آموزان به کمک زبان مادري به مثابه سرآغاز و مکمل رویکردهاي 
آموزش دوزبانه، مطالب را بهتر یاد مي گیرند. سند »آموزش در جهان 
چند زبانه« در پي آن است که با روشن کردن برخي مفاهیم و مسائل 
کلیدي در این زمینه، بسیاري از اعلامیه ها و پیشنهادهای مرتبط با 
مسائل زبان آموزشی را به طور ساده و خلاصه ارائه کند. این موضوعات 
با عنوان رهنمودها و اصول یونسکو، ارائه شده و حاصل گفت وگوها و 
بحث هاي صورت گرفته در اجلاس بین المللي و کنفرانس هاي سازمان 
ملل و یونســکو است و گزارش هاي کارشناسانه اي از جهان سیاست 

زباني و آموزش و پرورش را منعکس مي کند.
لازم به ذکر است که یک گروه کارشناسی که در سپتامبر 2002 در 
پاریس تشکیل جلسه داد، ضمن بررسي بیشتر نقش یونسکو در این 
زمینه،به غني سازي سند اصلي آن نیز مبادرت ورزید. امیدواریم که 
این مجموعه به شکل دهي اندیشیدن درباره مسئله زبان و آموزش و 
پرورش کشورهاي عضو در سراسر جهان کمک کند. در این راه البته 
سازمان یونسکو از ترجمه آن به زبان های متعدد استقبال خواهد کرد.

یونسکو در دســتیابی به چارچوب های بین المللی سیاست آموزشي 
و حل مســائل مهم و پیچیده آن نقش اساســي دارد. انتخاب زبان، 
بخصوص زبان آموزشــي در آموزش و پرورش یکي از همین مسائل 
اســت که اغلب موضعگیري هاي کاملاً مشخص و آشکاری به دنبال 
دارد. مسائلي در زمینه هویت، ملیت و قدرت، رابطه تنگاتنگي با کاربرد 
زبان هاي خــاص در کلاس درس دارد. به علاوه زبان، پویایي خاص 
خود را دارد و همواره دستخوش فرایندهاي تداوم و تغییر قرار مي گیرد 
و بر روش هاي ارتباطي جوامع گوناگون تأثیر مي گذارد. سیاستگذاران 
آموزش و پرورش در تصمیم گیري هاي خود بر این نکته پاي فشرده اند 
که زبان، تحصیل و برنامه درســي که در آن ها موضوعات حرفه اي و 
سیاسي اغلب همپوشــاني دارند، باید محترم شمرده شوند. با وجود 
اینکه اســتدلال هایی متقن در حمایت از آموزش زبان مادري )زبان 
اول( لازم اســت، توازن دقیقي بین توانمند کردن افراد در استفاده از 
زبان هاي محلي در فرایند یادگیري از یک سو و دسترسي به زبان هاي 
جهاني براي برقراري ارتباط از طریق آموزش از سوي دیگر ایجاد شود.

بنابراین هدف این بیانیه، عبارت از توجه به برخي مسائل اصلي زبان 
ها، آمــوزش، تدوین رهنمودها و اصول مربوط به آن اســت. تحقق 
این امر مســتلزم آگاهی از ضرورت شفاف ســازی سیاست زباني در 
آموزش و پرورش اســت؛ بویژه در بستر آموزش همگاني و در مسیر 
تحقق اهداف داکار برای اطمینان یافتن از این که تمام کودکان تحت 
پوشش آموزش مقدماتی کیفي قرار خواهند گرفت و میزان باسوادي 

بزرگسالان نیز 50  درصد افزایش خواهد یافت.
در سال 1953یونسکو گزارش کارشناســانه اي در زمینه استفاده از 
زبان هاي بومي در آموزش و پرورش منتشــر کرد که هنوز به عنوان 
معتبرترین ســند این سازمان در زمینه مســائل زباني در آموزش و 
پرورش مطرح است. اما تحولات مهم و جریان هاي سیاسي عمده ای 
که در 50 ســال اخیر رخ داده، به اتخاذ سیاســت هاي زباني تازه در 
کشورهاي پسااستعماری و تازه اســتقلال یافته منجرشده است. از 
جمله این که صدها زبان در سراسر جهان از بین رفته اند و بسیاري نیز 
در شُرف نابودي هستند. موج وسیع مهاجرت ها نیز سبب شده است تا 
زبان هاي تازه و گوناگوني وارد سایر کشورها و قاره ها شود و اینترنت 
تأثیري شگرف بر این روند نهاده است و از رهگذر آن زبان و زبان ها 
براي ارتباط و در واقع براي یادگیري مورد اســتفاده قرار می گیرند. 
شتاب جهاني شدن، بقاي بسیاری از هویت هاي محلی و بومي را که 
اغلب صبغه زبانی دارند، تحت الشــعاع خود قرار داده است. به همین 
دلیل وقت آن اســت که یونســکو موضع خود را نسبت به زبان ها و 

آموزش و پرورش مورد بازنگری قرار دهد.
این بیانیه به سه بخش مجزا تقسیم مي شود. در بخش اوّل به مفاهیم 
کلیدي کــه در آموزش چندزبانه به کار مي روند، مي پردازیم و هدف 
این بخش شفاف سازي معاني مجموعه اي از اصطلاحات به کار رفته 
در زمینه زبان ها و آموزش و پرورش اســت. در بخش دوم چارچوب 
متعارفي از زبان ها و آموزش را به دســت مي دهیم که بر سه مؤلفه 

استوار است: 
1.تحلیلي از ابزارهاي استانداردسازي سازمان ملل 2.بحثی در زمینه 
قراردادهاي خاص یونســکو و اعلامیه هاي مرتبط با مســائل زبانی و 
فرهنگی 3.نتایج و پیشنهادهاي کنفرانس هاي بین المللي که  به طور 
مستقیم یا غیر مستقیم به مسائل زبان و آموزش و پرورش مي پردازند. 
بخش سوم این بیانیه مشتمل بر شــمه ای از بحث ها و آرای موافق 
پیرامون مســائل زباني اســت که به تصویب سازمان ملل و یونسکو 
رسیده اســت. موارد ذکر شده با هدف تبیین و اشاعه وسیع مواضع 
یونسکو، در قالب مجموعه اي از رهنمودها و اصول در دسترس قرار 

مي گیرد.

*زبان شناس و عضو هیئت علمی پژوهشی سازمان پژوهش 
و برنامه ریزی آموزشی وزارت آموزش و پرورش

یادداشت

 عضو هیئت رئیسه کمیسیون اجتماعی مجلس: یک مسئول سازمان وظیفه عمومی ناجا: قائم مقام سازمان نظام پرستاری عنوان کرددبیرکل هلال احمر عنوان کرد

دلیل دریافت هزینه ۵ هزار تومانی 
از زائران اربعین

 مهاجرت سالی 
۲۰۰ تا ۵۰۰ پرستار

دانش آموزان تا ۲۰ سالگی مشمول 
معافیت از سربازی هستند

آمار کمپ های غیر مجاز نگران 
کننده است

میزان: دبیر کل جمعیت هلال احمر گفت: ســهم 5 هزار 
تومانی جمعیت هلال احمــر از هزینه های پرداختی مردم 
برای اربعین، صرف تهیه دارو و 1400 پزشــک و پرســتار 
اعزامی به عراق می شود.  مصطفی محمدیون گفت: براساس 
توافقات صورت گرفته با حج و زیارت به طور رســمی مبلغ 
نفری 12 هزار تومان از پرداختی های مردم باید به جمعیت 
هلال احمر تعلق گیرد تا هزینه خدمات هلال احمر به زائران 
تأمین شود اما در طی پرداختی های ستاد اربعین، به 5 هزار 

تومان کاهش یافته است.
وی افزود:کاهش چشــمگیر مبلغ توافقی با سازمان حج و 
زیارت نمی تواند جوابگوی هزینه های تأمین خدمات درمانی 
در هلال احمر باشد بنابراین با اختصاص 5 هزار تومان از کل 
مبالغ پرداختی هر یک نفر از زائر اربعین حسینی، تنها 50 
درصد هزینه های هلال احمر تأمین شده و مابقی هزینه ها از 
بودجه جمعیت هلال احمر به این امر اختصاص داده می شود.

محمدیون گفت: امیدواریم ســتاد اربعین نسبت به تأمین 
هزینه هــای جمعیت هلال احمر در قبال تأمین خدمات به 
زائران اربعین به وعده های خود عمل کرده و مبلغ نفری 12 

هزار تومان را براساس توافقات صورت گرفته پرداخت کند.

ایلنا: قائم مقام سازمان نظام پرستاری با اشاره به اینکه سالانه 
حدود 500 پرستار مهاجرت می کنند، گفت: تعداد افرادی که 
در یک سال گذشته برای مهاجرت به سازمان نظام پرستاری 
مراجعه کردند؛ 200 نفر است.وضعیت پرستاران در دوران دکتر 
روحانی بدتر شده است. محمد شریفی مقدم، گفت:در یک سال 
گذشته حدود 200نفر از پرستاران ایرانی فقط از کانال سازمان 
نظام پرستاری مهاجرت کردند، اما فکر می کنم سالانه حدود 
متأسفانه  می کنند.  مهاجرت  مختلف  راه های  از  500پرستار 
آمار مهاجرت پرستاران خیلی بیشتر از این هاست، اما آنچه که 
به صورت دقیق در اختیار سازمان نظام پرستاری باشد، وجود 
ندارد؛ زیرا راه  های مختلفی برای مهاجرت وجود دارد. برخی از 
کشورها از مهاجران تأییدیه سازمان نظام پرستاری می خواهند 
و آماری که این سازمان در اختیار دارد مربوط به افرادی است 
که برای کشورهای مختلف تأییدیه گرفتند. وی با اشاره به اینکه 
کانادا و استرالیا بیشترین مهاجر پرستار را دارد، افزود: پرستاران 
به همه کشورها مهاجرت می کنند اما کشورهایی مانند کانادا و 
استرالیا متقاضی بیشتری دارد، البته این آمار مختص به سازمان 
نظام پرستاری است؛ یعنی افرادی که از این سازمان گواهی تأیید 

می گیرند، بیشتر قصد مهاجرت به کانادا و استرالیا را دارند.

مهر: معاون مشــمولان و امور معافیت های سازمان وظیفه 
عمومی ناجا ضوابط و مقررات معافیت تحصیلی دانش آموزان 
را تشــریح کرد. نجف حمیدزاده گفت: در ســال جاری عده 
زیادی از دانش آموزان مشــمول در سراســر کشور به دلیل 
رعایت نکردن سقف سنوات مجاز تحصیلی در مقطع متوسطه 
با وجود کسب رتبه های برتر کشوری در آزمون های دانشگاهی 
به علت صراحــت آیین نامه اجرایی نتوانســتند از معافیت 
تحصیلی در مقاطع دانشــگاهی بهره مند شــوند؛ بنابراین 
دانشجویان باید با برنامه ریزی مناسب در سنوات تحصیلی در 
نظر گرفته شده مقطع تحصیلی خود را به اتمام رسانند تا برای 

ادامه تحصیل در مقاطع بالاتر دچار مشکل نشوند.
وی افــزود: طبق تبصره یک ماده 33 قانون خدمت وظیفه 
عمومی حداکثر معافیت تحصیلی بــرای دانش آموزان تا 
سن 20 سالگی تمام است و مهلت معرفی آنان برای تعیین 
تکلیف وضعیت خدمتی حداکثر یک سال پس از فراغت از 

تحصیل در نظر گرفته شده است.
حمیــدزاده افزود: دانش آموزانی که در مهلت معرفی خود؛ 
یعنی بعد از 20 ســالگی تمام دانش آموخته شوند، امکان 

ادامه تحصیل در مقاطع بالاتر را نخواهند داشت.

خانه ملت: عضو هیئت رئیسه کمیسیون اجتماعی مجلس 
سازمان بهزیستی را مسئول نظارت بر کمپ های ترک اعتیاد 

دانست.
روح الله بابایی صالح با اشــاره به اینکه کمپ های غیرمجاز 
منفعت و نتیجه ای برای معتادان ندارند، خاطرنشان کرد: با 
این اوصاف، دستگاه های متولی از جمله مجلس که جایگاه 
نظارتــی دارد، باید به این موضوع ورود کرده و از ســازمان 
بهزیســتی بخواهد که در این باره پاســخگو باشد؛ چرا که 
آمارهای منتشر شــده در خصوص درصد بالای کمپ های 
غیرمجاز در کشور نگران کننده و زنگ خطری برای جامعه 

است.
عضو هیئت رئیسه کمیسیون اجتماعی مجلس بااشاره به 
راندمــان کمتر از 25 درصدی مراکز ترک اعتیاد غیرمجاز، 
گفت: شــاید این راندمان به دلیل رفتار نامناسبی است که 
در این کمپ ها با معتادان می شــود و اذیت و آزارهایی که 
مشاهده می کنند از این مراکز خارج می شوند در حالی که 
اگر شرایط کمپ عادی باشد، معتاد باید در یک فاصله زمانی 
مشخصی که ســم زدایی از بدن او صورت بگیرد، در کمپ 

بماند.

*دکتر حسن ستایش

3000737274
 سامـانـه پیـامکـی
 صـفـحه اجـتماعی

انتقادها، پیشنهادها و ایده های خود را از طریق  این 
پیامک  به گروه اجتماعی ارسال فرمایید.
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